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pärast abiesimees R. Penno. 

Sekretäri kohal abisekretär O. Liigand. 

Koosolek algab kell 10.25 min. 

1. O. Gustav
sona küsimine 
Vabariigi Va
litsusele lisapal

ga maksmise 
kohta ministrite
le Riigivanema 
käsutada oleva
test summa

dest ja Riigiva
nema vastami
ne küsimisele. 

0 . G u s t a v s o n (stp) 
(loeb): Palun Vabariigi 
Valitsuselt Riigikogu lähe
mal koosolekul vastust järg
mistele küsimistele: 

1. Kas vastab tõele, et 
praeguse valitsuse ajal on 
makstud lisapalka mõnele 
ministrile Riigivanema kä
sutada olevaist summadest ? 

2. Kui ja, siis: kellele 
nimelt, mis eest ja mil
listel alustel? 

Riigivanem J. T õ n i s s o n : Austatud 
Riigikogu liikmed! Selle küsimise peale on 
mul au Vabariigi Valitsuse nimel vastata, et 
see kuuldus ei vasta tõele. (O. Gustavson, 
stp: Kas ta siiski ei vasta?) Mis tä
hendab ,,siiski" ? 

2. L. Johanson'i, 
J. Tiksi ja P. 

Schütz'i arupä
rimise-ettepa
nek Vabariigi 

Valitsusele raud 
teel 12-tunni
lise tööpäeva 

maksmapaneku 
ja puudulikku
de korralduste 

kohta. 

Juhataja M. M a r t n a : 
koosoleku. 

Avan Riigikogu 

(Arupärimise-ettepaneku 
tekst: 

„26. aprillil leidis Tal
linnas aset suurem raud
teeõnnetus, kus hulk raud
tee veerevat materjali pu
rustati ja riik umbes 10 
miljonit marka kahju sai. 
Sellele on järgnenud mu
jal rida vähemaid raudtee-
õnnetusi. 

Ühenduses Tallinnas 
aset leidnud raudteeõnne

tusega on selgunud, et: 
1) raudteel antakse vedurijuhtidele puudu

likke korraldusi, näiteks signaalide kohta mit
mesuguseid tähendusi, juhtnöörid liiga hilja, 
kus nendega tutvuneda enam aega pole 
j.n.e., 

2) lastakse vedurijuhtidelgi töötada 12 
tundi ja enam vahet pidamata. Omal 
ajal toodi küttelaost näiteid, mida ümber pole 
lükatud, et töölistel lastakse vahel 24 tundi 
järgimööda töötada. 

Eestis maksab 8-tunniline tööpäev. Sel
lest peaksid ka riigiasutused kinni pidama. 
Vedurijuhtide töö nõuab suurt tähelepanu ja 
täpsust. Pika tööpäeva tagajärjeks on ka peale 
töövõime vähenemise ja terviserikke just 
tähelepanu nürinemine. Selle tagajärjeks või
vad olla õnnetused, katastroofid rongidega. 
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Sellepärast pöörame Vabariigi Valitsuse 
poole: 

1) Miks ei täideta valitsuseasutustes ja 
-ettevõtetes 8-tunnilise tööpäeva kohta maks
vaid määrusi ? 

2) Miks on seadusevastane 12-tunniline 
tööpäev ka vedurijuhtidele maksma pandud? 

3) Kas võetakse seadusevastaste ja puu
dulikkude korralduste tegijad vastutusele? 

Tallinnas, 9. mail 1928. a. 
L. Johanson. 
J. Tiks. 
P. Schütz.") 

L. J o h a n s o n (stp): Viimasel suuremal 
raudteeõnnetusel 26. aprillil on ilmsiks tul
nud, et raudtee vedurijuhtidel, kelle töö nõuab 
suurt tähelepanu ja täpsust, lastakse 12 tundi 
järgimööda vahet pidamata töötada, niiviisi 
kaalule pannes nende inimeste elu, kes raud
teel sõidavad. Teisest küljest on ilmsiks 
tulnud terve rida puudulikke korraldusi, 
näiteks mitmesuguseid tähendusi signaalide 
kohta, ja juhtnöörid antakse liiga hilja. Kuna 
seltskond väga huvitatud on sellest, et raudteel 
sõitvate inimeste elu kaitstud oleks, sellepärast 
on arupärimises esitatud küsimiste peale Vaba
riigi Valitsuse vastus tingimata tarvilik. 

Juhataja M. M a r t n a : (Hääletatak
se.) Arupärimise-ettepanekut toetab 25 Riigi
kogu liiget, seega on arupärimine vastu 
võetud. 

3. Vabariigi Rahaminister A. 
Valitsuse vaš- Tee t sov : Vastuseks rkl. 
tamine O. Gus- härra Gustavsona küsimise 
tavson'i küsi- peale on minul järgmist 
misele mõne teatada: Eelmiste valit-
ministri pool- süste ajal on makstud ük-
teistkordse pal- sikutel kordadel Riigitee

ga asjas. nistuse seaduses ettenähtud 
korras üksikutele valitsuse 

liikmetele lisapalka erakorraliste kohuste täit
mise eest. Kellele, kui palju, mis aja eest — 
sellekohaseid andmeid võib saada riigikant
seleist. Praeguse valitsuse ajal ei ole sarnaseid 
lisapalga maksmisi ette tulnud. 

4. Läbirääki- L. J o h a n s o n (stp): 
mised P. Ba- Austatud Riigikogu liik-
ranin'i erakor- med! „Kesk-Kala", kel-
ralise teadaan- lest siin varem juttu teh-
de puhul „Kesk-tud, on surnud. Temaga 
Kala" likvidee- ühes ka need subsiidiu-
rimise asjas. mid, mis riigi poolt mää

ratud. See, kelle peale 
pandi suuri lootusi Eesti kalaturu korralda

mises, on oma maise olemise lõpetanud lühi
kese ja juhtumusrikka elu järele. 

„Kesk-Kala" elu on püütud hoida: kui 
haigele morfiumi, nii on sellele pritsitud jär
jest ikka enam — riigikassa subsiidiume, iga
sugustest allikatest: riigi eelarve korras selleks 
määratud erisummadest, kaubandus-tööstus-
ministeeriumilt, töö-hoolekandeministeeriumi 
tööpuuduse vastu võitlemise summadest. Ja 
kas ka Riigivanema summadest, — selle kohta 
pole harilikul surelikul ülevaadet, sest nende 
summade kasutamine on riiklik saladus, mille 
vastu ei tohi ükski enam-vähem riigitruu koda
nik tunda mingit huvi. 

„Kesk-Kala" elushoidmiseks on tehtud 
mis suudetud, kuid — ta suri siiski. Põhjus: 
veremürgitus, muu seas ka rikkalik riiklik 
toetus, mis minu väljaarvamise järgi ulatub 
umbes 6 miljoni margani. 

Kala hakkab lagunema kõigepealt — peast. 
Kui „Kesk-Kala" juures mürgituse tundemär
gid ilmsiks tulid, siis juhiti sellele ajakirjan
duses ja ka Riigikogu kõnetoolilt tähelepanu. 
Kuid vastati jämeda ja lameda sõimuga ja 
anti uusi toetusi. Ja kaubandus-tööstusminis-
teeriumi juhid ruttasid õiendama ajalehtede 
veergudel: „Mis puutub kalameeste ühisuste 
keskliidu „Kesk-Kala" tegevusesse, siis võib 
kinnitada, et selles nii mõnigi viga on tehtud, 
kuid niisugust halvakspanu, nagu osa meie aja
kirjandusest „Kesk-Kala" aadressil avalikkuse 
ette saatnud, ei ole ta ära teeninud. Vigade 
ja puuduste kõrval on „Kesk-Kala" ära tei

nud ka hulga positiivset tööd.". 
„Kesk-Kala" iga polnud aga pikk. 
Ta peale pandi suuri lootusi. 1925. a., 

kui ta oma operatsioone algas, kirjutas näi
teks „Kesk-Kalale" lähedal olev leht („Post."): 

«Kõigepealt on hea turg leitud värske kala 
tarvis Varssavis. Poolamaa ostab välisturult 
suurel määral kalu. Poola sisseveotoll võimal
dab meil ka kalade väljavedu Poolasse. Juba 
eesoleval laupäeval (28. märtsil 1925. a.) 
läheb esimene vagun hauge ja latikaid jäävagu-
nis Tartust Varssavi" ... 

„Poola on valmis niipalju värsket kala ost
ma, kui meil ära anda on." „Seal puuduvad 
iseäranis havid, mis aga just rohkearvulistele 
juutidele Poolas esimesejärgu tähtsusega ka
la on." 

„Paari nädala pärast läheb ka esimene va
gun kuivatatud tindikalu Vilnosse prooviks. 
„Kesk-Kala" on eksporttintide pakkimise ja 
saatmise välismaale väga kenasti korraldanud." 
„On „Kesk-Kala" nüüd kala ilusatesse puu-
dalistesse ja poolepuudalistesse laudkastidesse 
pakkinud, mis trükitud etikettidega varustatud 
kaubale koguni teise ilme annavad. „Kesk-
Kala" kavatseb väljaveokaladele ka sarnast 
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kontrolli sisse seada, nagu seda riiklik vÕi-
kontroll on, et mitte halva kauba väljaveoga 
kauba headust välisturul rikkuda" ... 

Edasi nähti „Kesk-Kala" tegevuses uut 
ajajärku Eesti kalaturul. 

Kahjuks see ennustus ei teostunud. Mis
pärast? Vaatleme neid põhjusi, et näidata, 
missugused kombed õieti ühistegelisel ärialal 
valitsenud. 

Seda näeme, kui vaatleme, kuidas „Kesk-
Kala" oma kaubanduslikke operatsioone tegi. 

Poolas leiti haugidele 1925. a. märtsikuul 
turg. Hakati neid kokku ostma. Kalurid said 
350—400 marka puud, soovitati müüa Poola 
franko Tartu 900 m. puud. Kuid müüdi 
Varssavis umbes 1600 m. puud. Tähendab, 
Poola turu tingimused olid väga soodsad ja 
kasulikud. 

Ostjaks oli juudi kooperatiivühisus „Rybo-
pol", kes kalu ostis muu seas ka juutidele nende 
paastuajaks, usuliste pühade eel. „Rybo-
pol" maksis raha enne ette, kui kala vaguni 
laaditi: „Rybopol'i" esindajad — Abram Nitz-
kin ja keegi teine tulid Tartu kalu vastu võtma. 
„Kesk-Kala" lubas „Rybopol'ile" kokkulepitud 
tähtajaks 10—15 vagunit kala, mida „Rybo-
pol" vajas. Kala vastuvõtjatel oli sularaha 
kaasas. Kuid „Kesk-Kala" ei täitnud lepin
gut. Kala vastuvõtjatel lasti oodata, pikendati 
siin viibimisluba ja lõpuks said 10—15 vaguni 
asemel 46 puuda kala pika ootamise järel. 
See oli algus. See on üks „Kesk-Kala" ope
ratsioonidest. Ta sõlmis lepinguid kalasaat-
miseks Poolamaale, kuid ei saatnud neid asja
ajamise oskamatuse ja saamatuse tõttu. Sel 
ajal oli kala Eestis olemas, mida oleks võinud 
välja saata ja mida eraettevõtjad välja saatsid. 
„Kesk-Kala" jättis oma kohustused täitmata. 
„Kesk-Kala" vabandas ennast muidugi valit
suse ees rahapuudusega. Tuldi riigilt raha 
laenama, käidi mõjuvõimsate isikute juures. 
Oli nõupidamine minister Kerem'i juures. Ot
sustati raha anda mitmesugustest summadest, 
ja antigi. Tuldi tagasi Tartu ja hakati „Rybo-
pol'ile" ja „Rybospurile" kalu kokku ostma, 
kuid mitte kaluritelt, vaid ülesostjatelt kaup
meestelt kalaturul. Kalameeste ühisuste kesk
liit ostis kalu ülesostjatelt, makstes vahelt
kasu ! Ta võis seda teha, sest tal oli riigi raha 
ilma kontrollita käes. Ja saadeti maikuus Poola 
mõni vagun kala nädalas. Kauba suhtes oli 
aga kokku lepitud, et saadetakse 4 kilo rasku
seid hauge, saadeti aga 30—40-naelaseid terve 
vagun. Raha oli ette maksetud. Juutide koope
ratiivist tuli protest. „Kesk-Kala" esindaja 
vastas kirjalikult, et mis teie nurisete halva 
kauba saadetise üle, suuremaid hauge võite 
ära müüa „na shidovskuju svadjbu." ,Shid" on 
juutide sõimusõna, mida ükski korralik ini

mene ei ütle. Ostja oli kooperatiivühisus, ostja 
ostis kalu usulisteks pühadeks ja nüüd nime
tatakse neid pühi „shidovskaja svadjba". 
Kui öeldakse juudi usuliste pühade kohta 
„shidovskaja svadjba", siis ei mõelda selle 
all harilikke pulmi, vaid koerapulmi. Ja ühis
tegeline asutus vastab kirjavahetuses niiviisi! 
Juutide kooperatiiv ei ostnud neid kalu 
pulmadeks, vaid usulisteks pühadeks ja paastu
ajaks. (J. L a i d o n e r , põl: Ega see va l i t 
suse asi ei ole!) Valitsus andis raha, see 
oli valitsuse rahaga ostetud. Juudi, välisturu 
kaubatarvitajate usuliste pühade kohta„shi-
dovskaja svadjba" tarvitamine on äärmiselt 
haavav. Kaubakirjavahetuses, ärilises läbi
käimises juutide kooperatiiviga niiviisi võõra 
rahva, kes on pealegi välisturul suuremaks ost
jaks, usuliste tunnete üle mõnitamine on 
lubamatu ja — äriliselt seisukohalt väga rumal. 
Äri alal vähemalt tuleb kõrvale jätta ostja 
usk ja rahvus. (A. S t e r n f e l d t , krst: Ris 
t i u s k u t u l e b ka ka i t s t a ! ) Jah, ka risti
usku tuleb kaitsta. 

„Kesk-Kala" hakkas ka Peipsi tinte välja 
saatma. Vaatame, kuidas ta seda tegi. Tindile 
tehti tõesti erikastid — 40 naela netto, per-
gamentpaber sees, silt peal. Üks sarnane tin-
dikast toodi ka Riigikogu liikmetele näha, või
sime seda vaadata ja tinte maitsta; oli tõesti 
kena ja hea! 

1925. a. tellis üks Poola firma „Kesk-Ra-
lalt" paastuajaks ühe vaguni tinte. Lubati. 
Kalad saadeti aga kohale — lihavõtteks, kui 
juba paastuaeg möödas oli. Raha 226.214 
marka oli tasutud. Makseti 760 marka puud, 
mis tol ajal hea hind. (Vahe lhüüe) . Paas
tuaeg oli möödas, võib olla, oli just meil siis 
paastuaeg. Kauba suhtes oli kokku lepitud, 
et tindid pidid tulema sarnastes kastides ja 
nii pakitult, nagu proov oli. Saadeti kaup 
Poola, aga ühes „Kesk-Kala" kaaskirjaga 11. 
aprillist 1925. a., kus „Kesk-Kala" teatab, et 
ta nüüd tindikala 289 kasti — 297 puuda 26 
naela netto — minema saadab. Ühtlasi aga 
öeldakse kaaskirjas: «korraldamatuse tõttu 
on 119 kastis mitteühtlane nettokaal, missugust 
asjaolu lahkesti vabandada palutakse". Üht
lasi palutakse ostjal kiirelt „Kesk-Kalale" 
teatada, kelle nimele oleks võimalik Vilnosse 
muist silte järele saata, sest osal kastidest puu
duvad sildid sel põhjusel, et nad halvasti on 
kleebitud. Alla on kirjutanud, muidugi „kõige 
austusega", Eesti kalameeste ühisuste keskliit 
„Kesk-Kala" — J. Jaanson. 

Lugupeetud Riigikogu liikmed! Kujutage 
endile ette. Teie olete kõik kilu tarvitajad, kui
das meeldiks teile, kui poest, kust ostate kilu, 
antakse teile kilukast sildita ja silt eraldi kaasa 
tähendusega: kleepige ise peale! Kaup hilja, 

6 
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etiketid eraldi. Ja see oli proovisaadetis! 
Nii talitas ettevõte, kes riigilt sai toetust. 
Sarnase olukorra juures küll välisturgu ei 
võideta. Ja nii talitas ettevõte, kes kandis ühis
tegelise ettevõtte nime ja sai riigilt toetust. 
Saadetise kohalejõudmisel teatab saav koope
ratiiv 24. VI järgmist: teie saatsite meile omal 
ajal tindikala proovikastid väga ilusti ja hästi 
pakitult. Kuid teie poolt saadetud 289 kasti 
ei vasta proovile ei väliselt ega sisult: 

1) ühelgi kastil pole etiketti „Kesk-Kala" 
firmaga. 

2) Kastid on suurelt jaolt väliselt räpased. 
(Tindikala saadetakse ju söömiseks, kuid mitte 
väetisaineks.) 

3) Nettokaal on väga mitmekesine. 
4) Suuremal jaol kastidest pole sees perga-

mentpaberit, mille puudumine kauba headuse 
peäle mõjub. (Kastid pidid nimelt seest kae
tud olema pergamentpaberiga.) 

5) Suuremas osas kastides on tindikala 
segatud muu kalaga, sageli on muu kala väga 
suurel määral, peäle selle on sool kaladele lisa
tud tükis. 

6) Kuni seni on leitud avatud kastidest 
kaks söögiks täiesti kõlbmata tintidega, puudus 
neil kastidel pergamentpaber ja kastid on 
seest kaetud rohelise korraga. 

Tähendab, etiketid saadeti järele ja ka sool 
tükis. Nii siis — tore asi — etiketid saadame 
teile järele,kleepige peale, soola ka — raputage 
ise peale. Vaadake, kuidas meil üks koopera
tiiv kaupu välja saadab! Nagu juba nimetasin, 
oli kahes kastis täiesti kõlbmatu tindikala. 

Edasi öeldakse: palume tulevikus hooli
kamalt kaupu kontrollida. Muidugi ei öelda 
otsekohe ära, sest Poolas on kala järele suur 
tarvidus, vaid palutakse, et saadetised palju 
täpsemalt täidetaks. 

See oli proovisaadetis. Lubati siis ka korra
likumalt pakkida. „Kesk-Kala" esindaja sõitis 
Vilnosse. Asutati siia kalaostuks Poola eri-
firma „Aprodostava". Tehti oma etikett. 
Siin ta on — väga ilus etikett — kaks lippu 
ja Eesti tint keskel. (Näitab etiketti.) Nii et 
väljavaated olid väga head. Hakati siis selle 
firmaga, „Aprodostava'ga", tindikala Poo
las propageerima. Pakuti vangimajadele ja 
sõlmiti lepinguid ning hakati müüma. Vilno 
Lukischki Vangimaja ostis prooviks 800 klgr. 
Kaup «li hea ja ta andis soovituse, et ka tei
sed vangimajad omale ostaksid. Turg avanes. 
Küsiti „Kesk-Kalalt", kui juba turg oli või
detud, millal ja kui palju ta võib müüa ja 
kohale saata. „Kesk-Kala" vastas 25. juulil: 
septembrikuus anname kuni 4.000 puuda, 
oktoobris 8.000, novembris 10.000, detsembris 
5.000 puuda. 
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Sõlmiti leping, Lukischki vangimaja 
tahtis osta 1 vagun 1.000 puuda brutto. 

„Kesk-Kala" nõudis käsiraha. 5. septemb
ril makseti 135.000 marka sisse eeldusega, et 
20. septembril saadetakse vagun Vilno. Oodati 
— aga ei tulnud. Lõpuks laaditi vagun 20. 
septembri asemel 21. oktoobril, see on kuu 
aega hiljem. Ühtlasi tuli ka siis Lukischki 
vangimajja teade „Kesk-Kalalt", et nüüd on 
vagun kuivatatud tinte valmis — 780 puuda — 
ja palutakse vastu võtta. 

Poola vangimajades on aga krediidi tarvi
tamises niisugune kord, et nad võivad septemb
rikuus suuremaid sisseoste teha. Kaup jäi 
hiljaks, ja peale selle ei saanud nad kaupa vastu 
võtta, sest puudus krediit. Nii läks see saade
tis nurja. Tuleb tähele panna seda, et lubati 
20. septembril kuni 4.000 ja oktoobrikuus 
kuni 8.000 puuda, kuid oktoobris saadeti 
ainult 780 puuda. Niiviisi turuga talitada on 
lubamata. 

Ka Saksamaal avanes turg haugidele. 
Sakslased söövad väikseid hauge, ja nii siis 
telliti sinna väikseid hauge. „Kesk-Kala" 
poolt hakati niihästi suuri kui ka väikseid 
hauge ostma, kusjuures mõeldi suuri sise
turule saata, väikseid aga Saksamaale. Saa
deti kaup Saksamaale, kuid jällegi „eksikom-
bel" vahetati ära: väiksed saadeti siseturule, 
suured Saksamaale, kus neil turgu pole. 
Jällegi oli suur kahju. Muidugi, sakslased ei 
oska 30—40-naelastega midagi teha, nad olek
sid tahtnud väiksemaid. 

Kuidas „Kesk-Kala" kala vedas ja hoidis, 
sellest on siit kõnetoolilt varem juba kõneldud. 

Kalad hoiti ummukses, mahutati kitsasse 
laevaruumi, kus kõigi tarvis polnud vett 
ega õhku. Haugid elavad küll ka kuival, ja ins
truktor, kes seda tähele oli pannud, arvas, et 
kalad elavad niikaua, kui kohale — Tartu — 
jõuavad. Kuid kalad surid vahepeal ära ja 
kohale jõudes pilluti surnud kalad Emajõkke, 
kus ainult perivett ujusid. 

Ka muidu laiutas „Kesk-Kala", võeti 
Tartu suured ruumid, kuid midagi nende 
ruumidega ei osatud teha. 

Kuidas „Kesk-Kala", kes pidi olema kala
meeste ühisuste keskliiduks, kalamehi kohtles, 
ka selle kohta on näiteid toodud ja vististi 
puudutab seda küsimust ka täna härra Bara-
nin. 

Kuidas nad üldse oma kohustest aru said, 
seda tõendab ka vekslite lugu, mida nad lasksid 
protesti minna. 

Niisugused kombed valitsesid selles üh i s 
tegelises" ettevõttes. Ta lõpp ei tulnud oota
mata: teisiti sarnase talitusviisi juures tulla 
ei võinudki. 
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Riigi toetusega—6 miljoniga—pole suude
tud kalale välisturgu võita, seda on isegi 
rikutud. 

Siin tegutsesid inimesed, kes endid peavad 
ühistegelasteks ja nüüd ise asuvad uutele 
aladele. Esimeheks oli keegi instruktor 
Mälberg, kes nüüd edasi töötab ühistegevuse 
alal, ta on asunud vististi E. T. K. teenistusse. 
Sel ajal, kui ta oli „Kesk-Kala" esimees, oli 
ta ka ühistegelise revisjoni korralduse liige. 

Siis oli veel keegi suur tegelane Korsubov, 
kes tarvitas võõrast vara, siis kalurite ette põl
vili heitis ja andeksandmist palus: Õigeusk
lik ristirahvas! Olen samast usust, ristitud, 
tunnustan käske ja pean sakramente. Olen 
eksinud teie vastu. Aga Tema on meie kõigi 
eest surnud! Olen teinud pattu, andestage. 
Ja heasüdamlik ristirahvas andestas. Patu-
kahetseja muutiski meelt ja — jooksis redusse. 
Niisugused härrad olid eesotsas. 

Kuidas „Kesk-Kala" omale hiljem jõude 
otsis, see on siis, kui siit kõnetoolilt hakati 
tähelepanu sellele juhtima, seda näeme „Päe-
valehes" avaldatud kuulutuses 16. septembril 
1927: „Vaja kohe kogenud jõudu kalaas
janduse alal, kes võimas oleks juhtima suure
mat ühistegelist keskasutust, tunneks põhja
likult sise- kui ka välisturu nõudeid kala ostus, 
hoius, transpordis ja ühtlasi tunneks põhja
likult ühistegelist organiseerimisala." Nagu 
näha, äärmiselt palju nõudmisi. „Sooviaval
dused palutakse kuni 25. septembrini saata 
ühes lühikese eluloo ja end. tegevuse kirjel
dusega „Kesk-Kala" juhatusele Tartus, Lodja 
t. 25." See hiline võimsa juhataja otsimine ei 
andnud aga enam tulemusi. (J. Vo iman , 
stp: Kas V e b e r m a n seal oli?) Ei, Ve-
berman on Kreekas ja saadab sealt korinte. 

Kuidas selle asutuse revideerimisega lugu 
oli, seda iseloomustab juba see asjaolu, mis 
ette tõin. Nüüd tahetakse „Kesk-Kala" üles
andeid panna uue organisatsiooni „Eesti Kala" 
peale. „Kesk-Kala" likvideeritakse. Aga vis
tisti lähevad ta tegelased kui raudvara likvi
deerimise juures uuele asutusele üle. 

Kalaturu korraldamine ja Peipsi tindikala 
küsimus on elulise tähtsusega, iseäranis aga 
peipsiäärsetele elanikkudele. On võimalik leida 
turgu kalale Lätis, Poolas, Serbias tindikalale 
ja samuti võib tindikala saata Tshehoslovak-
kiasse, kuhu kala sisse vedada võib tollimata. 
Tshehoslovakkias, näiteks Karlsbadi ja Ma-
rienbadi suvituskohtades, on rohkesti haigeid, 
kes tarvitavad kalatoite, ja neile veetakse kalu 
isegi Kaanadast ja makstakse dollarites. Meie 
turg on ometi palju kättesaadavam. 

Ka Saksamaale on võimalik Eestist kala 
saata. 

Kuid selleks, et välisturgu võita, tulevad 
maksma panna Eesti ärielus paremad kombed, 
kui oli „Kesk-Kalal", tegevust peavad juh
tima asjatundlikud ja korralikud inimesed, 
tuleb asja ajada korralikult, ausalt ja täpselt. 
Oskamatus, saamatus, lohakus, sõnamurdmine 
ja ebaausus on korraliku ärilise tegevuse 
kõige suuremad vaenlased. Eesti ärielus on 
palju väärnähtusi. Selle tagajärjed annavad 
end ka Eesti majanduseelus tunda. 

Ei tohi aga oma mehi pimedast peast ja 
piirita usaldada ning neid iga asja juures 
kaitsta. 

Et väärnähtuste eest hoida, selleks on 
tarvilik igal pool asjakohane kontroll ja re
visjon. 

Eesti kalaturg nõuab korraldamist. Selleks 
tuleb tegutseda. Seni taheti seda toimida 
„Kesk-Kala" kaudu, see äpardus. „Kesk-
Kala" tegevus on õieti kaubanduslik-koope-
ratiiv farss, mille lavastamine riigile hulga 
miljoneid maksma läks, kõnelemata sellest 
kahjust, mis ta on välisturul toonud. 

„Kesk-Kala" kaob. Esimese vaatuse ees
riie langeb. Teine vaatus algab vististi peal
kirja all: „Eesti Kala". 

Publiku seisukohalt jääb soovida: Päästke 
Eesti kala ja tindikala 1. vaatuse tegelaste 
käest. Muidu — on tagajärjed samad, mis 
„Kesk-Kalal". 

P . B a r a n i n (vn): Tocno/ia AenyTaTbi! 
FIpeÄiiiecTByiomHH opaTOp TOCIIOAHH K)raH-
COH npeÄcraBHji BaM MHoro TaKHx (J)aKTOB 
H3 ÄeHTejibHOCTH oomecTBa „KecK-Ka«7ia", 
KOTOpux MHe, K coKajieHHio, He yjiajiocb 
nojiymiTb. B STOM OTHOWCHHH H HBJIHIOCB 
MeH.ee ocBeAOMjieHHbiM, neivi rocnoAHH 
K)raHCOH. O^naKO, a TaKÄe HMeio noe-
HTO COOOlUHTb. 

ripe^K^e HQM npHCTVnHTb K CBOeMV 
COOOmeHHK), H CMHTaK) HeOOXOAHMbIM H3JIO-
JKHTb BaM KpaTKVK) HCTOpHK) B03HHKHOBe~ 
HHH 9Toro oomecTBa. Tipu STOM H ROJI-
JKeH OrOBOpHTbCH, HTO B 3T0M HanpaBJieHHH 
H npecneAyio TOJibKO OAHy uenb: npojiHTb 
KaK MOJKHO öojibuie CBeia B ary HcropHK). 

B Haqajie 1924. roAa H nojiyniM CBe^e-
HHH, HTO B KDpbeBe HeKOTopbie ^ejioBbie 
JIHUa HOCflTCH C MbJG7IbK> 00pa30BaHHH TpO-
MaAHoro npeAnpHHTHfl no pbiOHOMy Aejiy; 
4TO ara jinna nojib3yK)TCfl AOBepneM H noA-
Aep̂ KKOH Apyrnx BJiHHTejibHbix B npaBHTejib-
CTBeHHbix Kpyrax JIHU H nepe3 HHX HaMepe-
BaiOTca npoTHHyTb pyKH K Ka3eHHOMy nn-
pory H HTO TaKHM OOpa30M y BHOBb 
opraHH3yeMoro oomecTBa oopa3yeTCH cpa3y 
TBepAblH (J)HHaHCOBbIH 6a3HC Â IH pa3BHTHH 
AeHTeJIbHOCTH. 

6* 
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HeMHoro cnycrH, B Kyjiyapax rocyAap-
CTBeHHoro CoopaHHH MHe npHiujiocb Haojno-
AaTb MejibKaBLUHe no (})paKU,HHM (f)Hrypbi 
r . r . Mnjiboepra, CncacKa H Kop3yöoBa. 
OKa3ajiocb: 3TH H OHJIH rjiaBHbie ocHOBa-
TejiH oomecTBa, HBHBHiHecn cioAa 3a AeHb-
raMH. O H H OOOLHJIH qyTb JIH He Bce (J)paK-
UHH, MHHHCTepCTBa BnjiOTb AO TjiaBbi Tocy-
Aapcrea H HX xoAaTaöcTBa yBeHHajiHCb 
nojiHeftiHHM ycnexoM. npaBHTeJibCTBO o ray -
CTHJIO HM TpH MHJIJIHOHa MapOK. 3aTCM 
obijio co3BaHO nepBoe o o m e e coopaHHe 
npeACTaBHTejieft puoauKHx oouiecrB H npH-
CTynjieHO K BbioopaM npaBjieHHH oomecTBa. 
KaK Ha xapaKTepHoe oocroHTejibCTBO npn 
Bbioopax qjieHOB npaBJieHHH AOJIÄCH yxa-
3aTb Ha CJieAyiOLHHH (J)aKT. CoOpaBHIHMCH 
OHJIO yKa3aHo: ecjin B H TaKHX-TO rocnoA 
H30epeTe, TO KpeAHT OT npaBHTejibCTBa 6y-
#eT oöe3neneH, a ecjiH npOBajiHTe, TO AeHer 
He nojiyqHTe. B H B O A HCCH: rojiocyft, KaK 
npHKa3biBaiOT. 

TaKHM oopa30M B nepBbift cocTaB npa
BJieHHH BOHIJIH : Mn/iboepr, HHCOH H Kop-
3yooB. Mnjiboepr OAHOBpeMeHHO COCTOHJI 
H HHCTpyKTOp.OM-peBH30pOM OT COK)3a KOO-
nepaTHBOB. 

Hanajiacb, KaK roBOpHT, paooTa ro -
pHHan. 

riepBHM AOJIIDM peinHJiH HanaTb TOp-
roBjno pnoHoft MyKofi. XoTejiH CHanajia 
noiiKopMHTb pbioaKa, a noTOM y>Ke OTnpa-
BHTb Ha 03epO pblOy JIOBHTb. 

C MyKofi Bbiuijio He coBceM yAanHO, HOO 
npoÄaBajiH ee Aoponce, veu HacrHbie Top-
roBijbi. 

B H J I O nojiyqeHO H3 MHHHCTepCTBa Tpy^a 
H npH3peHHH 200.000 MapOK Ha noMomb 
6e3paooTHbiM. Ha STH AeHbrn B n e n e p -
CKOM Kpae B AecHTOK ceMen obuio po3AaHO 
(j)yHTOB no 10 neHbKH A^IH BH3aHHH rpyobix 
ceTeft. üojiyHHB TaKoft saKa3 pbioaKH öbum 
oneHb yAHBJieHbi; OHH TOJibKO Hanajm pa-
ooTy, H npHinjiocb KOHMaTb ee. TeM He 
MeHee, npeACTaBHTejib MHHHCTepCTBa Tpy^a 
H npH3peHHH B (J)HHaHCOBOH KOMHCCHH HMCJI 
B03MOH<HOCTb 3aHBHTb, HTO B üeHepCKOM 
ye3Ae BH3aHneM ceTeft 3aHHTbi OKOJIO 600 
qejiOBeK. TorAa me, c TpnoyHbi TocyAap-
CTBeHHoro CoopaHHH, MHe npnuijiocb CKa-
3aTb, MTO 3TH COOOHieHHH He COOTBeTCTByiOT 
AeftCTBHTeJIbHOCTH. 

ToproBajiH pbiooft. npnneM npn ycra-
HOBJieHHH neH Ha pbioy oojibmeft Hacrbio 
njiejiHCb B XBoere nacTHbix TOproBU,eB. 
HHHHHaTHBa B noBbimeHHH neH oojibuieft 
qacTbio obijia y nacTHbix TOproBneB. 

H o noKa ACHOKKH Ka3enHbie THHyjmcb, 
noKa3biBajiH BHA, HTO AeJia y HHX xopouiH. 

HacTOJibKO xopouiH, HTO Äa>Ke nepBbift 
onepannoHHbiH 6ajiaHC cocTaBHJiH c ocraT-
KOM HHCTOH npHOblJIH. Ha OCHOBaHHH Ta-
Koro xopo iue ro oajiaHca HjieHbi npaBjieHHH 
nojiy^HJiH TaHTbeMy H nocjie SToro HanajiH 
noHeMHO>KKy OTxoAHTb B CTOpOHKy. n e p -
BbiM peTHpyeTCH r . Mnjiboepr. O H yxoAHT 
H3 npaBJieHHH, HO OCTaeTCH HHCTpyKTOpOM-
peBH30pOM H, KaK TOBOpHJIH COCJiy^KHBHbl, 
npoAOJi>KaeT aKKypaTHO nojiynaTb HOJIO-
BaHbe. 

XI,ajibme MHe H3BecTHbi TaKHe 4>aKTbi: 
Ha CKJia^ax oomecTBa HaqHHaiOT TepHTbcn 
TOBapbi. 3arpaHHHHbie nocraBKH, T. e. 
SKcnopT, AaiOT yöbiTKH no TOH npnqHHe, 
HTO KOHTpareHTbi He njiaTHT AeHbrn, a B 
OTHOHieHHH HeKOTOpblX /J,a)Ke B03HHKJIH CO-
MHeHHH, HTO cymecTByiOT JIH OHH BOOOHie. 
j],aiOTCH aBaHCbi Ha noKym<y pbiobi TaKHM 
jiHu,aM, KOTopbie npe/i,noHHTaK)T ocTaBJiHTb 
HX B CBOK) nojib3y. 

3aKynKa pbiobi nponsBOAHTCH HeyMejio 
H xajiaTHO. B OCOOCHHOCTH 3Ta HeyMejiocTb 
H, H CKa3aji 6 H , npecTynHaH Heöpe^KHOCTb, 
Bbipan<aeTCH B noKynKe H*HBOH pbiobi. B H J I 
cjiyqaft, Kor^a OJiaroAapn HeyMejiOMy H 
npHTOM xajiaTHOMy OTHOineHHio, noAoxjio 
OKOJIO 700 ny^OB mHBbix inyK. 3 T O OHJI 
KOjioccajibHbift yobiTOK. C qacTHbiM TOproB-
n,eM TaKoro Ka3yca, KOHe^HO, He Morjio 
npoH30HTH. H o o nacTHbift ToproBen HMeeT 
BO nepBbix onbiT, a BO BTopux, OH pa6o-
TaeT 3a CBOH CTpax. y u,eHTpo-pbiöbi He 
obijio nepBoro H coBepuieHHO OTcyTCTBOBa-
JIO BTOpoe. 

OaKTOB, no^oOHO npHBeAeHHbiM, obijio 
He MaJIO, HO, K COJKajieHHK), OHH He Bce 
HaM H3BeCTHbI. 

H o HTO obijio x o p o m o nocTaBJieno B 
neHTpo-pbiõe, TaK STO peKJiaMa H HPHTOM 
>KHBan peKJiaMa. BjiaroAapa x o p o m o no-
CTaBJieHHOÖ peKJiaMe H arHTanHH»oön;ecTBy 
„Kesk-Kala" y^ajiocb nojiyHHTb OT npaBH-
TejibCTBa AO 5.000.000 MK. npnqeM He 
cpa3y, a B HecKOJibKO npneMOB, HTO BnojiHe 
AOKa3biBaeT HX cnocoOHOCTH B STOM Ha-
npaBjieHHH. 

ECJIH me oomecTBy „Kesk-Kala" y^ajiocb 
nojiy^HTb OT npaBHTejibCTBa TaKHe KpynHbie 
CyMMbl, TO, KOHeHHO, HejIb3H yAHBJIHTbCH 
TOMy oocTOHTejibCTBy, HTO eMy me y^ajiocb 
HaopaTb OT npocTbix pwoaKOB BeKcejien Ha 
HeCKOJIbKO MHJIJIHOHOB MapOK. 

3 T O A^Jiajiocb oneHb npocTO. Cpe^n 
pwoaKOB pacnpocTpaHHJiHCb caMbie 4>aHTa-
CTHHHbie njiaHbi. P H H O K A^IH CHeTKa, Ha-
npHMep, nyTb JIH He BHceji Ha Hocy. Ha 
STOM, rJiaBHHM oöpa30M, cneKyjiHpoBajiH. 
PbioaicaM ooeuiajiHCb 3ai<a3bi, ooemajiHCb 
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3aHMbI, IIOJIHOe CHaÖJKCHHe pblÖOJIOBHblMH 
CHapHAaMH. ZIJIH ocymecrBJieHHH TaKHx 
LHHpOKHX rUiaHOB TpeOOBaJIHCb4 BeKcejiH. 
npHMeM OÖ'HCHHJIOCb, ^TO BCKCejIH 3TH Öy-
jiyr rapaHTHÖHbie H no HHM njiaTHTb He 
npHAeTCH. TaKHM OOpa30M, CKOJIbKO MHe 
HSBecTHO, oomecTBOM „Kesk-Kala" nojiy^e-
HO rapaHTHHHbix BeKcejiefi na c/ieAyiomHe 
cyMMbi: 

1) OT 3a6ojiOTHoro oomecTBa 
pbiöaKOB . . . . 
ByAOBHMCKoro o o m e 
CTBa pbiöaKOB . . 
KyjieöcKoro oomecTBa 
pbiöaKOB . . . . 
CeHHCKoro PMÖOJIOBHO-
ro oomecTBa . . . 
KoJIIlHHCKOrO pblÖOJIOB 
Horo oomecTBa . . 
oomecTBa „3ojiOTaH 
PbiOKa" 
KHKCTO - ParoiucKoro 
oomecTBa . . . . 

2) 

3) 

4) 

5) 

6) 

7) 

1.000.300 — 

400.000 — 

400.000.— 

50.000. -

128.000 — 

1.330.000.— 

100.000. 

Bcero 3.408.350.— 

Kpoivie cero MHe He y^ajiocb nojiywHTb 
CBe^eHHH OT MojiojKežcKoro, HBaH BOJIOT-
CKoro, FleHKOBCKoro, CupeHenKoro H Bcex 
3CTOHCKHX pblÖOJIOBHMX OÖlHeCTB. TaK MTO 
3TH CBe^eHHH He HB.7IHIOTCH nOJIHblMH. H3 
STOH cyMMbi rapaHTHHHbix BeKcejiefi B Ha-
CTOHiu.ee BpeMH npoTecTOBaHO Ha 350.000 
MapoK, BbmaHHbix oomecTBOM „3oJiOTan 
PbioKa", Ha 185.000 MK. 3aöojiOTHoro 
oomecTBa, Ha 50.000.— KyjieftcKoro o ö m e -
CTBa. 

Bce 3TH AaHHbie, KOHe^HO, MoryT 6biTb 
ne nojiHbiMH, HOO nojiyqHTb TO^Hbie AaHHbie 
npeACTaBJiHeT HeKOTopyio TpyAHOCTb, TaK 
i<ai< pbioaKH, BbiAaBLUHe rapaHTHÖHbie BeK-
cejiH, ÖOHTCH AasaTb TO^Hbie CBe^eHHH o 
ÄeflTejibHOCTH oomecTBa H3 onaceHHÖ, *ITO 
BbiAaHHbie BeKce/in MoryT obiTb npeA'HBJieHbi 
KO BSbICKaHHK). 

B npoinjioM roAy, HanpHMep, HCKOTO-
pbie oomecTBa HanajiH TpeõOBaTb B03BpaTa 
BeKce-Tieö öojiee HacroHHHBO. IlpaBJieHHe 
coi03a oöeinajio yAOBJieTBopHTb npocboy 
pbiöaKOB cpa3y noc/ie Toro, KaK m/ibKo 
öy^eT nojiyneHa cyöcHAHH OT npaBHTejib-
CTBa. CyÖCHAHKD-TO OT npaBHTeJIbCTBa OKO-
JIO 1.500.000 MK. nojiyqnjiH, a BeKcejien 
Bce-TaKH He BepHyjiH. H BOT Tenepb Ha-
CTaji MOMeHT pacnjiaTbi. BceMy öbiBaeT KO-
Heu,. TaoKe H JXÄH neHTpo-pbiöbi TaKoft 
KOHeu, npHHie^. YöbiTKH oomecTBa OKa-
3ajiHCb TaK BejiHKH, HHGTio jrnix, 3aMemaH-
HblX B 3Ty rpH3HyK) HCTOpHK), TaK BeJIHKO, 

HTO HATH Rajihwe. TOH >Ke AoporoH He npeA-
CTaBJIHJIO HHKaKOH B03MOÄHOCTH. HeOÖXQ-
AHMOCTb 3aCTaBHJia npHCTynHTb K JIHKBHAa-
UHH. FlepeA JiHKBHAauneH npaBJieHHe COÖH-
paeT o ö m e e coöpaHHe HJICHOB no ocoöo 
COCTaBJieHHblM nOBeCTKaM-B033BaHHHM. B 
STHX B033BaHHHX yKa3biBajiocb Ha Heoöxo-
AHMOCTb JIHKBHAHpOBaTb CTapOe OÖmeCTBO 
H ocHOBaTb HOBOC ÜAHaKo, nepeA TCM, 
KaK co3biBajiocb o ö m e e coöpaHHe AJIH 
jiHKBHAanHH „KecK-Kajia", HOBoe oömeerBO 
noA HasBaHHeM „3crH-Kajia" y>Ke ÖHJIO 
ocHOBaHO. HjieHaMH npaBjieHHH 3Toro HO-
Boro oomecTBa 0Ka3biBaK>TCH Bce Te m.e nauivL 
crapbie Aoöpbie 3HaKOMbie r.r. Mnjibõepr, 
CncacK H J I H H B . 3Aecb HaAO 3aMeTHTb, HTO 
STO HOBoe oömecTBO noKynaeT OT „KecK-
Kajia" HeKOTOpbie TOBapbi eo CKHAKOIO C 
CeÖeCTOHMOCTH 4 0 % . 

Ha nocjieAHeM oom,eM coöpaHHH „Keci<-
Kajia" pa3AaiOTCH npoTecTbi no noBOAy Ta-
KOH JlbrOTHOÖ npOAa>KH, HO OHH OCTaiOTCH 
öe3 nocjieACTBHÖ. 

H3ÖHpaeTCH JIHKBHAanHOHHaH KOMHCCHH, 
B COCTaB KOTOpÖH BXOAHT OnHTb TOT Mt 
CncacK. 

Tenepb , KaK H ywe H3BOJIHJI AOJiOÄHTb, 
JIHKBHAanHOHHaH KOMHCCHH OÖpaTHJiaCb B 
MHHHCTepCTBO 3eMJieAeJIHH C XOAaTaÖCTBOM 
o cjiomeHHH qHCjiHui,erocH 3a oomecTBOM 
„KecK-Kajia" AOJira, MOTHBHpyn cBoe xoAa-
TaÖCTBO TeM OÖCTOHTejIbCTBOM, MTO pblÖa-
KaM rpo3HT pa30peHHe. 

B O T 3TOT Bonpoc 3acjiymHBaeT caMoro 
cepbe3Horo BHHMaHHH TocyAapcTBeHHoro 
CoöpaHHH. Mbi He Momeu AonycTHTb, HTO-
öbi HMymecTBO pbiöaKOB ÖHJIO npOAaHO c 
MOJiOTKa 3a npOAejiKH Apyrnx öojiee onbiT-
HHX Aejibii,OB. ECJIH öbi TaKan npOAanca co-
CTOHjiacb, TO Ha Mecrax co3AacTCH TaKoe 
y)KacHoe nojio>KeHHe, i<aKoro B H He MO>Ke-
Te ceõe npeACTaBHTb. H c^HTaio, HTO T O -
cyAapCTBeHHoe CoöpaHHe AOJIJKHO HaÖTH 
CnOCOÖbl K Öe3ÖOJie3HeHHOH JIHKBHAaUHH 
cero Bonpoca, nojiaran, MTO BeKcejin pbiöa
KOB, BbiAaHHbie B KanecTBe rapaHTHHHbix, 
HeoöxoAHMO BbiKynHTb 3a c^eT npaBHTejib-
CTBa. Ho , KOHe^HO, npn 3 T 0 M HeOÖXOAHMO 
Tuj,aTejibHO npÕBepHTb Bce 3TO Aejio. n p n 
noBepKe, OAHaKO, HaAO npHHHTb BO BHH-
MaHne, HTO Te Jinna, Koropbie AO cero 
BpeMeHH HBJIHJIHCb: 1) npeACTaBHTeJIHMH 
MHHHCTepCTBa, 2) COK)3a KOOnepaTHBOB, 
3) HjieHaMH npaB,7ieHHH Kesk-Kala", 
4) MjieHaMH npaBjieHHH BHOBb oöpa30BaB-
uiero KoonepaTHBa „3cT0-Kajia" H MTieHaMH 
JIHKBHAanHOHHOH KOMHCCHH, 3TH JIHUa CHH-
TaiOTCH 3aHHTepeCOBaHHOH CTOpOHOH H He 
BHymaiOT AOBepHH. HeoöxoAHMO npHBJienb 
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K .nejiy coBepmeHHO nocropOHHHx jinn. 
Ha ST0 oocTOHTejibCTBo, Me^Ay npoqHM, 
yKa3bmaeT MHe B nHCbMe OAHH H3 ÄenTe^eö 
KyjieöcKoro pbioojiOBHoro oouiecTBa, cra-
pbiö KoonepaTop, o^eHb nomeHHbift, 3acjiy-
>KHBaioiLi,HH nojiHoro AOBepHH ne;iOBeK. OH 
TaK>Ke roBopHT, HTO „BM AonvcTHjm rpo-
Majwyio ouiHOKy npH Bbioopax /wKBHAa-
UHOHHOH KOMHCCHH". Ilo erO CJIOBaM JIHKBH-
AauHOHHan KOMHCCHH AOJDKHa cocTOHTb H3 
COBepIIieHHO nOCTOpOHHHX CBeAyK)IU,HX JIHU; H 
lOpHCTOB. 

Ha ocHOBaHHH Bcex Tex AaHHbix, KOTO-
pbie MHOK) Ao^o>KeHbi, a BHOiiiy npejyio-
>KeHHe: 

«Riigikogu avaldab soovi, et Vabariigi 
Valitsus kiires korras leiaks teid, kuidas ka
lameeste huvidele vastu tulla krediitide mää
ramisega kindlustusvekslite väljaostmiseks, 
samal ajal määrates komisjoni asjatundjatest 
erapooletutest isikutest, et kõigekülgselt juu
relda ühisus „Kesk-KalaCf operatsioone ja 
arvepidamist." ( T e e d e m i n i s t e r A. K e 
rem: Ei saa seda teha,nad ei lase seda 
komisjoni sisse!) 

B 3aKJIK)HeHHe CHHTaiO HeOOXOÄHMbIM 
yi<a3aTb Ha Ty (J)opMy, K KOTOPOH npnoe-
rajio oömecrBO „Kesk-Kala" A/IH nojiyHenutt 
rapaHTHÖHbix BeKcejieö. Unn cero n orjia-
uiy B KOÜHH nHCbMO oomecTBa „Kesk-Kala" 
K Ky^eftcKOMy coio3y pbioaKOB c/ieAyioine-
ro coziepjKaHHH: „HacTOHin,HM H3BemäeM 
Bac, qTO no nocTaHOBjieHHio HJICHOB coBeTa 
OT 30. Man c. r. npocHM Bac neMeA./ieHHO 
BbicjiaTb no^nHcaHHbie BeKcejin BauiHM npa-
BjieHHeM c npHJiomeHHeM COK>3HOH nena™ 
B3aMeH BauiHx rapaHTHÖHbix BeKcejieö, KO-
TopbiM cpoK HCTeKaeT. OOMeHeHHbie BeKce-
JIH Baum OVAVT Bbic/iaHbi oopaTHO." P H -
6aKH STOMy nHCbMy noBepHJin H BbicjiajiH 
BTopbie BeKcejiH. OAHaKO, nepBbix BeKcejien 
„Kesk-Kala" Bce-TaKH HM He B03BpaTHjio. 
TaKHM oöpa30M ooinan cyMMa rapaHTHÖHbix 
BeKcejiefi KyjieöcKoro Coi03a pbioaKOB yBe-
jiHMHJiacb BÄBoe npOTHB mejiaHHH caMHx 
pbioaKOB. BOT K KaKHM cnocoöaM npnoe-
raji KoonepaTHB „Kesk-Kala". 

V. G r i g o r j e v (vn): rocnoAa HapOA-
Hbie ÄenyTaTbi! H xony iwibKo KOHcraTH-
poBaTb, i<aK BHAHO H3 penen npeAbiAymnx 
opaTopOB, MTO caMa opraHH3aunH „Kesk-
Kala" H MOMeHT jiHKBH^auHH ee STO HHHTO 
HHoe, KaK oqepeAHoe oeACTBne pbioaKOB 
IlpH03epbH. CaMH me pbioann B STOM He-
cnacTbH MeHbme Bcero BHHOBaTbi. 

Bjiaroj3,apH BCHKOIX) poAa HeyAaqaM, no-
CTHruiHM pbioaKOB 3a nocjieAHHe 10 JieT, 
ÄOBeAeHHbie noA^ac AO OTnanHHH pbiöaKH 

jierKO noAAaiOTCH Ha BCHKOIX) poAa nocy-
jibi. BOT no^eiviy OHH jierno noBepHJiH opra-
HH3aTopaM H pyKOBOAHTejiHM „Kesk-Kala". 
Pe3yjibTaTbi Hajinno: pbioaKaM rpo3HT OKOH-
qaTejibHoe pa30peHHe. MTOOM 3Toro He 
cjiyHHJiocb H noAHHT Becb 3TOT Bonpoc B 
TocyAapCTBeHHOM CoöpaHHH. npaBHTe^b-
CTBy HeOOXOAHMO npHHHTb CpOMHbie Mepbl 
K cnaceHHK) pbiöaKOB OT pa3opeHHH. y 
pblOaKOB HMeiOTCH H MHOrO ApyrHX AOJirOB, 
nojiyMHBUiHxcH ojiaroAapsi Bce TOMy->Ke 
oeACTBeHHOMy SKOHOMnqecKOMy nojiomeHnio 
HX, KOTOpbie TaK>Ke HeOÖXOAHMO JIHKBHAH-
pOBaTb nO B03MOJKHOCTH 6e300Jie3HeHHO. 
A TaKHx AO/troB y OAHHX TOJibKO fieqep-
CKHX pbiöaKOB 10.748 KpOH. 

K a u b a n d u s - t ö ö s t u s m i n i s t e r 
J- H o l b e r g : Lugupeetud Riigikogu liik
med! Käesoleva küsimuse üle kalameeste 
ühingute ja ühisuste keskühingu asjaajamise 
kohta on pikemalt räägitud ja on valitsusele 
teatud viisil etteheiteid tehtud ning üldse 
katsutud siduda valitsuse tegevust käesoleva 
küsimusega. Pean tähendama, et „Kesk-Kala" 
on niisugune eraõiguslik ühing, kes oma 
sisemises tegevuses täiesti vaba, ning valitsusel 
pole mingisugust õigust ega võimalust ennast 
tema asjaajamisesse segada. Valitsus on kat
sunud kalameestele, nagu varemaltki, nii ka 
praegu, niipalju vastu tulla kui võimalik ja 
on neile niipalju toetust määranud, kui seda 
Riigikogu võimaldanud. Valitsus on püüdnud 
neid puudusi kõrvaldada niipalju kui või
malik olnud. Et käesoleva küsimuse üle selget 
pilti saada lubage, et ma seda küsimust selgitan 
nende andmete ettekandmisega, mis valitsusel 
praegu teada on. 

Kalameeste ühisuste keskliit „Kesk-K'ala" 
asutati 1924. a. lõpul. Põhikirja järgi on 
liidu osamaksu alammäär Kr. 50 ja sisse-
astemaks Kr. 30. Siis on veel iga liikmeks 
olev ühisus kohustatud osamaksu maksma 
1 kroon iga oma liikme kohta. Peale osamaksu 
vastutab iga liige „Kesk-Kala" kohustuste 
eest kümnekordse osamaksu summaga. 

Osamaksud „Kesk-Kalale" kuigi suurt kapi
tali ei ole andnud: esimese tegevuseaasta 
lõpuks — 31. dets. 1925 — oli liikmete 
osamaksudest sisse tulnud ainult 85.000 marka, 
milline summa 31. detsembriks 1926 tõusis 
110.000 marga peale. Sarnase väikse summaga 
ei saadud loomulikult midagi ära teha ja 
põhi- kui ka tegevusekapitali jaoks tuli 
summasid muul teel hankida. Tegelikult on 
„Kesk-Kala" kapitali puudusest ülesaamiseks 
nõutanud laene, kusjuures suuremad summad 
on saadud, nagu allpool näeme, põllutöö-
jakaubandus-tööstusministeeriumidelt. 1925. a. 
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esimesel poolel tegevust alates seadis „Kesk-
Kala" enesele ülesandeks kõigepealt kalurite 
püügitarvetega varustamise ja kalakaubanduse 
korraldamise, viimase all silmas pidades nii 
siseriigi kalakaubandust kui ka kalakaupade 
eksporti. Tegevusepiirkonnaks märgiti ees
kätt Peipsi rand, Emajõe vesikond ja Võrtsjärv. 

Oma ülesannete tähtsust ja nende teos
tamise üldtarvilikkust põhjendab „Kesk-Kala" 
muu seas järgmiste argumentidega: ,,1920.— 
1923. a. a. kohta näitavad statistilised andmed, 
et Tartu turul ei ole latikakala kunagi alla 
20—25 mk. nael müügil olnud. Kohapeal 
makseti samal ajal kaluritele aga kõigest 
350—400 mk. puudast, see on 8—10 mk. 
naelast. Haugidest makseti turul 15—25 mk. 
nael, kuid kaluritele maksid ülesostjad ainult 
250 mk. puudast. Tindikala müügivõimalused 
olid veel palju halvemad, peaaegu võimatud. 
Eravaheltkauplejad kalurite majanduslikku
dest raskustest midagi ei hoolinud, ega püüd
nud nende kõrvaldamiseks midagi ära teha." 
Võib olla, on nende väidetega liialdatud, kuid et 
Peipsi rannikul spekuleerimine ja liigkasu-
võtmine tol ajal lopsakalt õitses, on kurb 
tõde. 1926. a. võttis ajakirjandus Petserimaal 
liigkasuvõtmise lood sõelumisele ja tõi sealt 
kõmulisi lugusid avalikkuse ette. Liigkasu
võtmise küsimus ulatus isegi Riigikogusse 
ja hiljem karistas kohus paljuid liigkasu
võtjaid. Tuletan neid nähtusi meelde selleks, 
et alla kriipsutada, missugune lämbutav vaim 
seal valitses. Et „Kesk-Kala" seda speku
latsiooni ja liigkasuvõtmise vaimu kalurite 
kasuks aitas tagasi tõrjuda, peaks usutav 
olema. 

Üldiselt võiks „Kesk-Kala" tööpõllu ja 
tema saavutuste kohta järgmist öelda: 

Sõja-aastad ja ka esimesed rahuaastad olid 
Peipsi ranniku kaluritele tõsiselt rasked. Kes 
alles kolm-neli aastat tagasi seal ringi liikus 
ja kalurite elujärjega tutvunes, sai sealt väga 
kurva mulje: püügiabinõud hävinesid silma
nähtavalt, kalakuivatamise ahjud varisesid 
kokku, kalatoodang langes miinimumini, vilet
sus aina kasvas. Alles 1925. aastast hakkas 
seal seisukord vähehaaval paranema. „Kesk-
Kalal" on siin kindlasti omad teened. Tal 
läks korda kalureid uuesti tööle virgutada, 
kuigi esialgul väikses masstaabis, varustades 
neid uute püügiabinõudega, aidates kaasa 
vanade püügiabinõude ja kalakuivatuse ahjude 
parandamiseks, laiendades selgitustöö, pro
paganda ja kala korralikuma turule toimeta
mise läbi siseriigi kalatarvitust, pannes kind
lama aluse kala jakalasaaduste ekspordile j.n.e. 

„Kesk-Kala" konkurentsi mõjul hakkasid 
ka eraülesostjad kaluritele kalade eest paremat 
hinda maksma ja kalurid võisid seega oma 

töö-vaeva eest enam-vähem rahuldavat tasu 
saada. Mina isiklikult pean seda saavutust 
väga tähtsaks. Kuid positiivse töö kõrval 
on „Kesk-Kala" tegevuses ka hulk puudusi 
ilmsiks tulnud. Terve selle ettevõtte juhtimine 
ja operatsioonide teostamine seisis väheste 
kogemustega juhatuse ja veel vähem kompe
tentse ning paindumata nõukogu käes. Ei 
saadud küllalt kiirelt asju otsustada ja vasta
valt tegutseda, mis aga kalakaubanduse juures 
esimesejärgu tähtsusega põhinõudeks. „Kesk-
Kala" eesotsas seisjad on selles mõttes ette
heiteid ära teeninud, kuid teiselt poolt on 
kaasa mõjunud asjaolu, et meil ei leidunud 
kogenuid kalakaubanduse korraldajaid. „Kesk-
Kala" otsis enesele hiljem vilunud ärijuhti-
kalakaupmeest, kuid ei leidnud ühtki vastu
võetavat tööjõudu selleks. 

Mis puutub tähtsamatesse momentidesse 
„Kesk-Kala" tegevuses, siis oleks järgmist 
öelda. Esimene moment: 1) Esimesel tegevuse-
aastal, s.o. 1925. a., tuli pühenduda pea
asjalikult organiseerimistööle. Kutsuti ellu 
kalameeste ühingud rannikul ja saavutati sel 
teel kontakt kaluritega. 

Samal aastal korraldas „Kesk-Kala" Peipsi 
ranniku kaluritele hädaabitöid, milleks sai 
töö-hoolekandeministeeriumilt 2.220.000 mk. 
Toetusest said osa 9 kalameeste ühingu liik
med. Raha läks peaasjalikult püügiabinõude 
parandamiseks ja valmistamiseks. 2) 1925. a. 
lõpul läks „Kesk-Kalal" korda müüa N. Vene 
kaubanduslikule esindusele Tallinnas kaks va
gunit kuivatatud tindikala. See esimene tin
dikala operatsioon osutus kasulikuks. 3) Esi
mesest operatsioonist julgustust saades asus 
„Kesk-Kala" pinda sondeerima uue partii 
müügiks Venemaale. Kuna otsekohesed läbi
rääkimised tagajärgi ei andnud, pöörati tolle
aegse kaubandüs-tööstusministri E. Veber-
man'i poole, kes lubas tindikala müügi asjus 
samme astuda. Hiljem käis „Kesk-Kala" 
delegatsioon samas asjas minister Veberman'i 
jutul ja teatas Tartu tagasi jõudmisel, et 
minister tindikala müüki kuni 10.000 puuda 
ulatuses kindlustatuks tunnustanud, milleks 
temal Moskvast vastav telegrammiline teade 
käes. „Kesk-Kala" pidas seda lubadust kül
laldaseks ja asus kohe tindikala valmistamisele. 
Pärastpoole selgus aga, et Venemaa tindikala 
ei osta. Vahepeal lattu valmistatud 3.700 puuda 
kuivatatud tindikala jäi kätte. Osa juhiti 
madalama hinnaga siseturule, kuid suurem 
osa jäi lattu seisma. „Kesk-Kala" sai selle 
operatsiooni pealt üle miljoni marga kahju. 
Ta palus seda kahju riigi kanda võtta põhjen
dusega, et tindikala valmistamisele asunud 
ikkagi minister Veberman'i lubaduste põhjal. 
Vabariigi Valitsus võttiski lõpuks kahju 
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1.118.600 marga suuruses riigi kanda, silmas 
pidades, et kalurid „Kesk-Kala" tindikala 
eest rahuloldava tasu ikkagi said. Kahju 
tasumine on seega õieti toetuse andmine 
kaluritele. 

Neljas moment. 1926. a. kevadel läks 
„Kesk-Kalal" korda sõlmida ühe Poola fir
maga lepingut suurema partii värske kala 
müügiks. Kohe hakati ka kaluritelt värsket 
kala üles ostma, mis jõudsasti edenes, sest 
1926. a. kevadel oli kalasaak rohke. Valmis-
muretsetud kalatagavaradest saadi kaks var 
gunit Poolasse ära anda, kuid siis puhkes 
seal revolutsioon ja kalu saata enam ei 
saadud. Järelejäänud tagavarad, mis seismisel 
oma väärtusest palju kaotasid, realiseeriti 
Saksamaal ja osalt siseturul. Kogu operatsioon 
tõi „Kesk-Kalale" suure kahju. Kuid peab 
tähendama, et suuremalt osalt just selle 
juhuse tõttu, et Poolas mäss lahti puhkes, ei 
saadud kalu enam saata, millest siis kahju 
tekkis. Kaluritele tuli see operatsioon aga 
suureks kasuks, sest neile oli kala eest hea 
hind juba välja makstud, havide eest näiteks 
kohapeal 650 mk. puudast. Kaks viimast 
operatsiooni halvasid „Kesk-Kala" rahalist 
seisukorda tunduvalt ja tõid kaasa raskused, 
mis talle lõpuks saatuslikuks said. 

Ülesannete teostamiseks sai „Kesk-Kala" 
põllutööministeeriumi juures olevast kalameeste 
laenufondist 3 miljonit marka laenu, mille 
juhtis kalurite kätte, ja viimaste vekslitega 
on laen ka tagatud. 

Kaubandus-tööstusministeeriumi poole 
hakkas „Kesk-Kala" laenupalvetega pöörama 
sellest ajast peale, kui omaaegne kaubandus-
tööstusminister E. Veberman tindikala müü-
tamises N. Vene kaubanduslikule esindusele 
kaastegev. oli ja see operatsioon ebaõnnestus. 
1926. a. suveks osutus „Kesk-Kala" rahaline 
seisukord niisuguseks, et uute krediitideta 
võimata oli edasi töötada. Kuna „Kesk-Kala" 
tegevus alguses küllalt hästi oli edenenud ja 
raskused peaasjalikult juhuslikkudest asjaolu
dest järgnesid, leidis kaubandus-tööstusmi-
Dister K. Kornel tarviliku olema „Kesk-
Kalale" põhikapitali täienduseks 2 miljonit 
marka pikaajalist protsendita laenu anda. See 
laen oleks olnud ka osalt kompensatsiooniks 
tindikala operatsiooni kahjule, mille tekki
mist „Kesk-Kala" minister Veberman'i lu
badusega sidus, kuid mille riigi kanda võtmise 
küsimus siis veel ei olnud otsustatud. 

Käubandus-tööstusministri ettepanekul 
lubaski Vabariigi Valitsus oma otsusega 27. 
novembrist 1926 „Kesk-Kalale" 2 miljonit 
marka protsendita laenu, mis talle juhatuse 
poolt allakirjutatud liht võlakohustuste vastu 
välja anti. Hiljem võeti ka ebaõnnestunud 

tindikala operatsioonist tekkinud kahju 
1.118.600 marga suuruses riigi kanda — 
Vabariigi Valitsuse otsus 31. augustist 1927. 
Viimasest summast on „Kesk-Kalale" 
500.000 marka välja antud, kuna ülejäänud 
osa väljamaksmise mina 1. a. detsembris 
seisma panin, sest selleks ajaks oli „Kesk-
Kala" aineline seisukord ülesaamatult ras
keks kujunenud ja likvideerimine paistis olema 
möödapääsematu. Likvideerimine ongi nüüd 
käsil. 

See oleks objektiivne ülevaade kogu kü
simuse kohta. 

Edasi, mis puutub rkl. Baranin'i poolt 
ülestõstetud küsimuse kohta likvideerimise 
komisjoni asjas, siis peab tähendama, et 
„Kesk-Kala" on eraühing ja selle põhikirja 
ning kooperatiivühingute seaduse järgi on 
ette nähtud, kuidas moodustada likvideerimise 
komisjoni. Praegused seadused ei luba ei 
Vabariigi Valitsusel ega kaubandus-tööstus-
ministril siin vahele astuda ja likvideerimiseks 
üht või teist komisjoni ette panna. Mis puutub 
rkl. Baranin'i poolt esitatud ülemineku-vor-
melisse, siis üks osa sellest käsitab „Kesk-
Kala" võlgade kinnimaksmist. Praegu ei 
luba meie seadused Vabariigi Valitsusele 
eraorganisatsiooni võlgu kinni maksta, ilma 
et selleks ühtki erilist seadusandlikku alust 
oleks. Nii et kui Riigikogu käesoleva üle-
mineku-vormeli vastu võtab, siis peab tema 
esijoones selle teostamiseks asuma seaduse 
väljaandmisele, mis võimaldab valitsusele era
organisatsiooni võlgu maksta. (Va h e i h ü ü e 
p a r e m a l t p o o l t : T e i d n ä i t a m a . ) 
Vabariigi Valitsus ei saa muidu ka ainult 
teid otsida nende võlgade tasumiseks, kui et 
selleks peab eriline seadus olema. 

Mis puutub teise osasse, likvidatsiooni ja 
juurdluse komisjoni määramisse, siis peab 
tähendama, et ka siin ei ole Vabariigi Va
litsusel praegumaksva seaduse alusel võimalik 
mingisugust likvidatsiooni või juurdluse ko
misjoni määrata. Kui peaks aga sarnane ko
misjon määratama, siis ei pruugi „Kesk-
Kalal" sugugi lasta oma asjaajamisse ja asja
desse teisi segada. 

Nii et kui Riigikogu selle ülemineku-
vormeli vastu võtab, siis peab ta kõigepealt 
mõtlema eriseaduse väljaandmise peale selle 
küsimuse lahendamiseks. 

P . B a r a n i n (vn): rocno^a ^enyTaTbi! 
MHHHCTp TOprOBJIH H IIpOMblUIJieHHOCTH 
npHBeji 3aecb HeKOTopue ÄaHHbie OTHOCH-
xe/ibHo ^eaTejibHOCTH oomecTBa „Kesk-
Kala". OH yKa3aji, TTO B 1926. ro,ny oöm,e-
CTBOM „Kesk-Kala" ÖMJI saKJUoneH ÄoroBop 
C OÄHHM H3 OOJIbCKHX KOHTpareHTOB Ha 
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IIOCTaBKy H3BeCTHOrO KOJIHMeCTBa pbiöbi. 
3Ta nocTaBKa jiajia yobiTOK no TOH npHHH-
He, MTO B nojibiue nax pa3 B STO BpeMH 
OblJia peBOJHOHHH, H HTO BCJiê CTBHe 3T0r0 
pbioa He Morjia nonacTb Ha MecTO CBoe-
BpeMeHHO, HcnopTHJiacb B /topore H obuia 
npo^aHa c rpoMa,n,HbiM yobiTKOM. rio3BOJib-
Te ci<a3aTb, HTO OÄHOBpeMeHHO c TeM, Kai< 
„Kesk-Kala" nocjia^a CBOIO pbioy B flojib-
uiy, OÄHH qacTHbifi npe/iTipHHHMaTejib OT-
npaBHJi He MeHbiuee KOJiHqecrBo TaKoro 
TKe rpy3a Ty/i,a H<e, H noGJieÄHHH HC nojiy-
HHJI yobiTKa, a HanpoTHB, em,e HCMHO>KKO 
3apa6oTaji. BOT BaM xapaKTepHbift npHMep 
Be^eHHH Äejia oouiecrBa „Kesk-Kalaft pnnom 
c MacTHHM npe^npHHHMaTejieM. 

JXajibme MHHHCTP ToproBjiH H npoMbim-
jieHHOCTH CKa3aji, mo npH jiHKBH,naHHH 
9Toro oomecTBa, KaK nacrHOH opraHH3au,HH, 
HHKTO Äpyrofi He HMeeT npaBa BMemHBaTb-
CH B ÄeJIO JIHKBHÄaUHOHHOÖ KOMHCCHH. MTO 
3Ta KOMHCCHH HMeT nojiHoe npaBO^He ü,aTb 
BaM HHKaKHX CBe,ZI,eHHH. 

Ho /te/io 3aKjnoqaeTCH B c/icuyiomeM: 
IOK cnacTH no^omeHHe pbioaKOB, KOTOpbie 
Bbi^ajiH rapaHTHHHbie BeKcejiH, H KOTOPHM 
Tenepb rpo3HT pa30peHHe? JlHKBH ,̂au,HOH-
HaH KOMHCCHH OOpaTHJiaCb B MHHHCTepCTBO 
3eMjie^ejiHH c npocbooio, noKpbiTb #ojir 
oomecTBa, HHane pbioaKH 6y^yT pa3opeHbi. 
H ÄyMaK), HTO MHHHCTepCTBO He MO>KeT 
OTHeCTHCb K 3TOMy paBHOÄynmo. Ho c 
ÄpyrOH CTOpOHH MHHHCTepCTBO He MO)KeT 
TaK npocTO peuiHTb 3TOT Bonpoc, T. e. 
OTnycTHTb AeHbrn, He 3Han Ky^a OHH nofi-
JiyT. JlHKBH âU,HOHHaH KOMHCCHH npOCHT 
3 MHJiJiHOHa Map., HTOOH BbiKynHTb rapaH
THHHbie BeKcejiH. Ho OTKy^a BH 3Haere, 
HTO y HHX BeKcejieö Ha 3 MHjMHOHa, a He 
Ha 4 HJIH 5? BOT ÄJIH 3Toro H jiojimua obiTb 
o6pa30BaHa KOMHCCHH, KOTopan npoBepHT, 
Ky^a ^eBajiHCb Ka3eHHbie êHen<KH H RQÜ-
CTBHTejIbHyK) nOTpeOHOCTb nOMOUIH B Ha-
CTOHumee BpeMH eo cropOHbi rocyAapcTBa. 
B 3TOM HanpaBjieHHH Moe npe^JioKeHHe He 
npeÄCTaBjineT iopHAHnecKHx npenHTCTBHH 
mia Ha3HaneHHH npaBHTejibCTBOM cnenHajib-
HOH KOMHCCHH. 

HTO me KacaeTCH nepBofi naera Moero 
npe^OH<eHHH, OVÄTO 6bi npeÄCTaBJiHKHueH 
HeKOTOpbie TpyÄHOCTH npaBHTejibCTBy B 
OTbiCKaHHH cpe^CTB 6e3 cooTBeTCTByromero 
3aKOHa, TO H nojiaraio, ecjin 6y^eT npHHH-
TO Moe npeAJioHceHHe, TO npaBHTe/ibCTBO 
ÄOJIJKHO oy^eT HafiTH nyTH K ero oeyme-
CTBJieHHK), XOTH 6bl H B (J)OpMe cneiiHajibHO-
ro 3aKOHa. 
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L, J o h a n s o n (stp): Härra minister 
oma vastuses tähendas, et siin on eraõigusliku 
asutusega tegemist ja selle asutuse juures ei 
olla valitsusel mingisugust mõju. See ei ole 
täiesti nii. Kõigepealt, kui määrati subsiidiu
mid, määrati valitsuse poolt kaubandus-töös-
tusministeeriumi esindaja, kes pidi valvama 
„Kesk-Kala" tegevuse järgi. Nii et ülevaade 
pidi valitsusel alati olema „Kesk-Kala" te
gevusest. Seda esiteks. 

Teiseks oli „Kesk-Kala" kohapeal ka 
valitsuse agendiks. Näiteks hädaabitööde kor
raldamisel oli valitsusel täielik õigus seal 
kontrolli teostada. Aga hädaabitööde kohta 
on kohalikkude elanikkude keskel väga palju 
nurinat, samuti kui püügiriistadega varustamise 
juures. Nimelt varustati püügiriistadega neid 
inimesi, kellel oli kalapüük kõrvaltööks, kuid 
päris kutselised kalamehed ei saanud tar
vilikkude toetuste osaliseks. Valitsus määras 
toetust mitte ainult riigi eelarvesse selleks 
eriliselt võetud summadest, vaid oma ära
nägemise järgi teisteks otstarveteks määratud 
summadest. 

Mis puutub sellesse, et kalatoodang sõja
ajal langes, siis on see iseenesest mõistetav. 
Mida kaugemale läheme sõjast, seda normaal
semaks muutub aeg. Et kõike paranemist saaks 
„Kesk-Kala" arvele kirjutada, see on täiesti 
põhjendamata. Olud on üldse paranenud. 
Kui „Kesk-Kala" asemel oleks töötanud 
korralik organisatsioon, kus asjatundlikud ini
mesed eesotsas oleksid olnud, — ka härra 
minister ise pidi tunnustama, et seal asja
tundmatus süüdi, —• siis oleks peipsiäärsete 
elanikkude seisukord paremaks muutunud, 
kui ta seda nende aastate jooksul on jõudnud 
muutuda. Valitseb täielik vilumatus, ja 
kalaturg on pea täiesti korraldamata. 

Mis operatsiooni õigustamisse puutub, 
härra minister, siis minu arvates tundub see 
imelikuna. Härra minister ütles, et kala osteti 
kokku, ei saadud ära müüa, läks raisku, kuid 
rahvas sai sellest kasu. Mispärast seda raha 
oli tarvis kala vastu välja anda? Siin oleks 
võinud kala hoopis välja jätta ja toetust otse
kohe välja anda, — oleks palju odavam tul
nud. Nüüd tuli selle kala kokkukogumise 
kulu toetusest maha arvata, ja nii jäi toetus 
hulga väiksemaks. Kala aga visati jõkke, 
mürgitades sellega Emajõge. Vaadake, sar
nane toetuseandmise viis ei ole kasulik ja 
rahvamajanduse seisukohalt täiesti lubamata. 
Et rahvas sai mõne äpardunud operatsiooni 
juures hinda, see ei vabanda midagi, vaid 
„Kesk-Kala" kohta jäävad süüdistused püsima, 
ja tarvis on kõigepealt, kui tahetakse Peipsi 
elanikkudele midagi ära teha, vaadata, et 
need inimesed oma sõrmedega enam sinna 
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juurde ei lähe, kes on „Kesk-Kala" sarna
sesse seisukorda viinud, kes on kalaturgu 
rikkunud, on rahulolematust ja nurinat 
kasvatanud. Need inimesed tuleksid sellelt 
tegevusealalt kõrvaldada. 

K. K o r n e l (rhv): Lugupeetud Riigikogu 
liikmed! Arvesse võttes, et härra Baranin'i 
ülemineku-vormeli redaktsioon vormiliselt vas
tuvõetav ei ole, teen ettepaneku, vastu võtta 
järgmine ülemineku-vormel: „Riigikogu, ära 
kuulates erakorralise teadaande „Kesk-Kala" 
asjus, teeb valitsusele ülesandeks abinõusid 
leida raskuste kõrvaldamiseks, mis peipsi
äärsetele kaluritele tekkinud „Kesk-Kala" te
gevuse lõpetamisest, ja läheb päevakorras 
edasi." 

J u h a t a j a M. M a r t n a : Asun hää
letamisele. Esiteks tuleb hääletamisele rkl. 
BaranüVi ülemineku-vormeL (M. L a a r m a n, 
põl: P a l u n k a h e s o s a s h ä ä l e t a d a : 
I o s a o l e k s k r e d i i t i d e m ä ä r a 
m i n e ja I I o s a — r e v i d e e r i 
m i n e . ) 

Asun I osa hääletamisele, nimelt: «Riigi
kogu avaldab soovi, et Vabariigi Valitsus 
kiires korras leiaks teid, kuidas kalameeste 
huvidele vastu tulla krediitide määramisega 
kindlustusvekslite väljaostmiseks". ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) Poolt on 26 häält, vastu 28 häält, 
s e e g a on e t t e p a n e k t a g a s i l ü k a 
t u d . Asun II osa hääletamisele — „samal 
ajal määrates komisjoni asjatundjatest era
pooletutest isikutest, et kõigekülgselt juurelda 
ühisus „Kesk-Kala" operatsioone ja arve
pidamist". ( H ä ä l e t a t a k s e . ) Poolt on 35 
häält, vastu 20 häält, s e e g a on II o s a 
v a s t u v õ e t u d . 

Asun rkl. KornePi ülemineku-vormeli hää
letamisele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) Rkl. K ö r 
n e r i ü 1 e mi n e k u-vor m e l on 41 
h ä ä l e g a 1 h ä ä l e v a s t u v a s t u 
v õ e t u d . 

Vaheaeg kl. 12.05 min. — kl. 12.40 min. 

5. Laevasõidu- R a h a a s j a n d u s e 
ameti likvidee- k o m i s j o n i a r u a n d -
rimise seadus ja K. T o n k m a n : Lu-

— I lugemisel, gupeetud Riigikogu liik
med! Rahaasjanduse ko

misjon tegi laevasõiduameti likvideerimise sea
duses ühe väikse paranduse, nimelt oli § 1. 
ette nähtud, et laevasõiduamet lõpetab oma 
ärilise tegevuse 30. aprillil 1928, aga et 
see tähtaeg juba möödunud on, siis tegi 

rahaasjanduse komisjon paranduse, võttes lae
vasõiduameti ärilise tegevuse lõpetamise täht
ajaks 30. juuni 1928. 

Muus osas ühines rahaasjanduse komisjon 
Vabariigi Valitsuse poolt ettepandud sea
duseelnõu ja seletuskirjaga, sellepärast panen 
ette, käesolev seaduseelnõu I lugemisel vastu 
võtta. 

L. J o h a n s o n (stp): Seni on laeva
sõiduameti korraldada olnud just rannaliimde 
ja ühenduse pidamine saartega. Sellel alal 
on rahva keskel väga palju nurinat olnud. 
Nüüd on mereasjanduse peavalitsus laeva
liinide ülalpidamise oma kätte võtnud. Ja 
kui mereasjanduse peavalitsus seda ülesannet 
püüab täita ja rahva huvisid kaitsta, siis 
jääb küll laevasõiduamet ülearuseks. Selle
pärast ei ole meie rühm selle seaduse vastu, 
vaid toetab seda. 

J u h a t a j a M. M a r t n a : ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a v a e n a m u s e g a on 
s e a d u s e e l n õ u l l u g e m i s e l v a s t u 
v õ e t u d . 

6. Riigikogu A b i e s i m e e s R. 
järgmise koos- P e n n o (korra kohta): 

oleku aja ja Riigikogu juhatuse nimel 
päevakorra on mul au ettepanekut 
määramine. teha, pidada täna, 10. mail 

' s.a., kell 5 p. 1. Riigikogu 
koosolek, võttes päevakorda maanteede sea
d u s — II lugemisel. 

Ühtlasi on mul au teatada, et on võimalik, 
et homme hommikul Riigikogu koosolek pee
takse. 

J u h a t a j a M. M a r t n a : ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a v a e n a m u s e g a 
on e t t e p a n e k v a s t u v õ e t u d . 

7. Sõjaminis- Ü l d k o m i s j o n i 
teeriumile a r u a n d j a A. T u p i t s : 

sund võõranda- Sõjaministeeriumile on 
tud maade aastate kestel võõrandatud 

kinnistamise maid Sakus, Jägalas ja 
korra seadus— Petseris. Need maad tulek-

I lugemisel. sid kinnistada sõjaminis
teeriumi nimele. Võõran

datud maade vastu on sõjaministeerium omalt 
poolt mõnes kohas maid vastutasuks andnud. 
Ka need maad tulevad nüüd kõik kinnistada. 
Niisuguseid kinnistusetoiminguid tuleb teha 
määratu hulk. Hüpoteegi numbreid tuleks 
avada üle 1.350, kuna maid on võõrandatud 
üle 450 eraomanikult ja vastutasuks on antud 
maid üle 330 isikule. Hariliku korra järgi 
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tuleksid niisugused lepingud sõlmida avaliku 
notari juures ja selleks hulk inimesi, sageli 
mitmel korral, maalt linna käsutada. 

Nüüd teeb Vabariigi Valitsus ettepaneku, 
niisuguste maade kinnistamist lihtsustada, ja 
see sünniks niisuguses korras, et kinnistuse-
toiminguid teostab sõjaministri poolt selleks 
volitatud ametnik, kes kohapeale sõidab ja 
lepingusõlmimisi ka vallamajades ette võib 
võtta, mis lepinguosalistele tunduvalt kätte
saadavam ja palju hõlpsam. Harilik notaritasu 
lepingusõlmimise ja kinnistusetoimingu läbi
viimise eest on keskmiselt 25 krooni; nii 
teeks notaritasu riigile üle 30.000 krooni 
kulu. See jääb nüüd ära. Ühtlasi teeb valit
sus ettepaneku, et niisuguste kinnistuste juures 
tempelmaks, mis neilt kinnistusetoimingutelt 
ulatuks 8.500 kroonini, jääks võtmata, kuna 
selle kulu kandmisest mõlemad pooled vabas
tatakse. 

Üldkoiriisjon arutas seda eelnõu, ja ko
misjonis toonitati mõnelt poolt, et soovitav 
ei ole, kui niisugune erandlik kord maksma 
pannakse. Arvati, kui praegune kord keeruline 
on, siis tuleks seda kõigi kohta lihtsustada. 
Komisjoni enamus asus aga teisele seisukohale 
ja arvas, et üksikute juhtumiste lihtsustamisele 
võtmisega samale eesmärgile võib jõuda, ja 
komisjoni enamus võttis eelnõu muutmata, 
üksikute väheste redaktsiooniliste parandustega 
vastu. 

Üldkomisjoni nimel on mul au teha 
ettepanek., käesolev seaduseelnõu I lugemisel 
vastu võtta. 

J u h a t a j a M. M a r t n a : ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a v a e n a m u s e g a 
on s e a d u s e e l n õ u I l u g e m i s e l 
v a s t u v õ e t u d . 

Rahaasjanduse komisjoni aruandja puudu
misel jääb vahele Eesti-Tshehoslovakkia vahe
lise kaubalepingu ja selle lõpp-protokolli kin
nitamise seadus — III lugemisel. 

8. Koolinõu- (Koosolekut hakkab ju-
nikkude tasude hatama abiesimees R. 
seadus — III Penno.) 

lugemisel. Rahaas j anduse ko-
(Vaata tekst m i s j o n i a r u a n d j a 

protokoll B. O j a. 
nr. 154 (7), 

veerg 146—152.) 
S e a d u s e e l n õ u v õ e t a k s e n ä h 

t a v a e n a m u s e g a m u u t m a t a vastu 
p a r a g r a h v i d e v i i s i ja lõ p u h ä ä 
l e t a m i s e l . 

J u h a t a j a R. P e n n o : Riigikogu 
asub vahelejäänud päevakorra-punkti juurde. 

9. Eesti-Tshe- R a h a a s j a n d u s e 
hoslovakkia k o m i s j o n i a ruandja 

vahelise kauba- k o m i s j o n i e s i m e e s 
lepingu ja A . J ü r m a n . 
selle lopp- Seadusee lnõu võe-

protokolli kin- t a k s e n ä h t a v a ena -
nitamise sea- m u s e g a m u u t m a t a 

dus — III lu- v a s t u p a r a g r a h v i d e 
gemisel. v i i s i ja l õ p u h ä ä -

(Tekst III Rk. l e t a m i s e 1. 
6. istung), pr. 

pr. lisades, 
vaata sisu

kord.) 

J u h a t a j a R. P e n 
il o: Vanematekogu kor
ralduse kohaselt jääb käes

oleva seaduseelnõu aru
tamisel paragrahvide ettekandmine ära. Selle 
ettepaneku kohta võib korra kohta sõna saada. 

10. Maanteede 
seadus — II 
lugemisel. 

L-Johanson(stp)(korrakohta): See sea
duseelnõu on laiaulatuslik ja nõuab sisuliselt 
väga suurt kaalumist, nii et lühendatud kor
ras toimida ei oleks otstarbekohane. Otsuste 
tegemine nõuab enne mõtlemist ja sellepärast 
olen selle korralduse vastu. Teen ettepaneku, 
II lugemisel harilikust korrast kinni pidada, 
s. o. paragrahvid ette lugeda, kuna III lu
gemisel võiks lihtsustatud korra tarvitusele 
võtta. 

J u h a t a j a R. P e n n o : ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) N ä h t a v a e n a m u s e g a on 
o t s u s t a t u d s e a d u s e II l u g e m i 
s e l h a r i l i k u s t k o r r a s t k i n n i 
p i d a d a . 

O m a v a l i t s u s e k o m i s j o n i a r u 
a n d j a J. S i k k a r (loeb): Maanteede sea
dus. 

J. V o i m a n (stp): Austatud Riigikogu 
liikmed! Mina ei taha pikalt peatuda maan
teede seaduseelnõu juures, vaid tahan ainult 
ühe küsimuse juures peatuda, mis on maan
teede seaduse juures peaküsimuseks, nimelt 
kulude küsimuse juures. Põhimõttelikult meie 
rühm ei eita naturaalkohustuse kaotamist, 
sellepärast et tegelik elu on näidanud, et na-
turaalkohustusega ei saada maanteid korda 
seada, nagu seda vast saadakse siis, kui seda 
tehakse teedekapitali kulul või raha eest. 
See on vastuvaidlemata selge. Rahvamajanduse 
seisukohalt vaadates on maanteede kordasead
misel väga suur tähtsus. Selles mõttes võib 
käesolevat maanteede seaduseelnõu tervitada, 
sest ta seab maanteede kordaseadmise uuele 
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alusele. Üheks tähtsamaks küsimuseks maan
teede seaduseelnõu vastuvõtmisel on kulude 
küsimus. § 21. põhjal nõutakse uusi kulusid 
esimesel aastal 2 % miljonit krooni. Peale 
selle igal aastal 500 tuhat krooni selleks, 
et naturaalkohustust järk-järgult kaotada. 
Nii tuleks viiendal aastal kokku 5 miljonit 
krooni uusi kulusid maanteede peale. Aga, 
lugupeetud Riigikogu liikmed, kui vaatame 
maanteede seaduseelnõu arutamise korda, 
siis näeme, et seda eelnõu arutati ainult oma-^ 
valitsuse komisjonis. Omavalitsuse komisjon 
võis eelnõu kaaluda omavalitsuste seisukohalt, 
aga puht rahalisest seisukohast ei saanud ta 
eelnõu kaaluda. On tekkinud teatud raskused 
ka teiste analoogiliste seadustega, millega 
tahetakse riigi eelarve korras igal aastal ette 
ära määrata teatud summad ühe või teise 
ala korraldamise peale. Eelarve-komisjonis 
tekkis küsimus, et kõik sarnased seadus
eelnõud peaksid rahalisest küljest läbi vaa
datama eelarve-komisjonis. Loomulikult on 
ka maanteede seaduseelnõu üks sarnastest sea
dustest, mis määrab kindlaks summad, mis 
igal aastal eelarvesse üles võtma peab. Selle
pärast oleks loomulik, et eelarve-komisjon 
käesolevat seaduseelnõu rahalisest küljest aru
taks. Puht tehnilisest küljest on küllalt kaalu
tud seda seadust. 

Kui vaatleme kõiki neid seaduseelnõusid, 
mis on välja töötatud teedeministeeriumi poolt 
ja esitatud Vabariigi Valitsuse kaudu Riigi
kogule, siis näeme, et aastate jooksul tuleb 
võtta eelarvesse ikka uusi kulusid. 1928./29. a. 
eelarvesse tuleks sisse võtta uusi kulusid 3 
miljonit krooni maanteede jaoks. Samuti, 
raudteede ehitamiseks tuleks võtta 3 miljonit 
krooni. Sisemiste veeteede korraldamiseks tu
leks võtta 55.000 krooni, rannasadamate jaoks 
— 450.000 krooni ja lennuasjanduse jaoks 
500.000 krooni. Kogusummas tuleks võtta 
uusi kulusid 1928./29. a. eelarvesse 6.709.900 
krooni. Sentides arvates teeb see -välja kau
gelt üle poole miljardi. Järgmisel aastal kasvab 
see summa tunduvalt suuremaks. Maanteede 
jaoks tuleks võtta 1929./30.a. 3.500.000 krooni, 
raudteede ehitamiseks 5.000.000 krooni, sise
miste veeteede korraldamiseks 76.650 krooni, 
rannasadamate jaoks 191.500 ja lennuasjan
duse jaoks 1.000.000 krooni. Kokku tuleks 
9.768.150 krooni uusi kulusid juurde. 1930./ 
31. a. tuleks juurde kulusid 10.285.500 
krooni, 1931./32. a. — 9.735.300 krooni ja 
1932./33. a. — 10.139.100 krooni. Viie aasta 
jooksul oleks uusi kulusid 46.738.000 krooni 
suuruses ehk sentides arvates 4.673.800.000, 
mis teeb välja üle poole meie riigi eelarvest. 

Kui tahetakse vastu võtta sarnased kulud 
eelarve korras, ilma et eelaive-komisjon sum

mad otsekohe ära määraks või seisukohta 
võtaks, siis ei ole see õige, vaid eelarve-komis-
jonil peaks olema õigus siin sõna võtta. Uusi 
tuluallikaid seaduses palju ette näha ei ole, 
rahvale aga uusi makse peale panna on väga 
küsitav, sest meie rahvas on maksudega kül
lalt koormatud, ja tuleb kahelda, kas ta sarnast 
uut maksudekoormat välja kannatab. Kui 
arvatakse, et seda ei saa, siis jääb teine tee: 
kärpida mujalt summasid ja neid paigutada 
maanteede, raudteede, lennuasjanduse j.n.e. 
peale. Aga kust kärpida? Kui leidub eelarves 
sarnaseid ebaproduktiivseid summasid, kust 
võiks kärpida, siis oleks see võimalik, aga 
tõepoolest sarnaseid summasid, kust võiks 
terveid miljoneid kroone kärpida, ei leidu. 
Selle küsimuse peäle peaks eelarve-komisjon 
tõsiselt mõtlema mitte ainult maanteede ja 
raudteede juures, vaid kõigi veeteede, ranna-
ja õhuteede korraldamise juures. Eelarve
komisjon ei ole siiamaani selle kohta seisukohta 
võtnud, aga soovitav oleks, et ta seda teeks. 

Teatavasti kutsuti Riigivanema algatusel 
koalitsiooni rühmad nõupidamisele, kus aru
tati küsimust, kas Riigikogus võidakse ette
panekuid teha riigi eelarve koormamise mõttes 
ilma tuluallikaid näitamata. Leiti, et sar
naseid ettepanekuid võib ainult teha sel 
juhul, kui tulud ära näidatakse. Aga olge 
head, ma lugesin siin arvud ette, mis näitavad, 
et meil kokku iga aasta ümmarguselt 10 mil
jonit uusi kulusid tahetakse teha ilma tulu
allikat näitamata. Kahjuks ei. ole härra Rii
givanemat praegu siin, ma küsiksin temalt, 
kust ta kavatseb need tulud võtta. Härra 
Kerem, kes vastava seaduseelnõu algataja, 
tahab näidata, et ta on tõesti teede alal palju 
ära teinud. Keegi, ei saa seda salata, aga 
sellejuures peab arvestama meie riigi kande
jõuga ja meie rahvamajanduse jõukusega. 
Meie peame arvestama sellega, et meil on 
terve rida alasid, kuhu tarvis kümneid mil
joneid paigutada. Ja kui meil summasid ei 
ole, kuidas saame siis seda teha? 

Ma usun, et põllutööministri! oleks vast 
sama tarvilik 10 miljonit krooni meie põllu
majanduse arendamise peale välja anda, aga 
näete, härra teedeminister võttis selle summa 
ära. Usun, et põllutööminister ei julge ette
panekuga tulla sellepärast, et see ettepanek 
ei lähe läbi. Nii kõiki asjaolusid arvesse võt
tes leian, et Vabariigi Valitsus ja eriti Riigivanem 
ning koalitsiooni rühmad ei ole küllalt loo
giliselt ja järjekindlalt talitanud. Siin peaksid 
tõepoolest ka need koalitsiooni rühmad, kes 
nõupidamisest osa võtsid ja selle poolt olid, 
loogilisi järeldusi tegema ja vaatama, kuidas 
saada tuluallikaid, kas saame uusi maksukoor-
matusi rahvale peale panna või peame eba-
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produktiivsetel aladel kulusid kärpima. Nii
kaua, kui seda tehtud ei ole, meie nii suuri 
kavu vastu ei saa võtta. Neid asju peaks tõsi
selt kaaluma. Eelaive-komisjon on koht, kus 
seda küsimust peaks kaaluma ja põhjalikult 
arutama. Võib olla arvatakse siin, kui mina 
ettepanekuga esinen, anda maanteede seadus 
eelarve-komisjoni, et meie rühm tahab takistusi 
teha maanteede seaduse vastuvõtmisele käes
oleval istungjärgul. Mina seda sugugi ei 
taha, vaid toonitasin algusest peale, et meie 
rühm näeb rahvamajanduslikku tähtsust maan
teede olukorra parandamises ja on täiesti 
põhimõttelikult naturaalkohustuse kaotamise 
poolt. Aga ometi ei või meie kaalumiseta 
suuri kulusid riigile peale panna. Sellepärast 
teen ettepaneku, määrata eelarve-komisjonile 
7-päevaline tähtaeg maanteede seaduse läbi
vaatamiseks. Kui eelarve-komisjon seaduse 
rutem läbi arutab, siis seda parem. Mina 
arvan, et sarnase kulu tegemise juures meie 
ei tohi ülepeakaela talitada, vaid peame asja 
otstarbekohaselt ja rahvamajanduse jõukuse sei
sukohalt otsustama ja vastavalt sellele seadus
eelnõu korraldama. Selles mõttes teeksin ette
paneku, anda maanteede seadus eelarve-ko
misjoni rahalise külje läbivaatamiseks, ja 
määrata komisjonile 7-päevaline tähtaeg maan
teede seaduse läbivaatamiseks. 

J. S o o t s (põl): Lugupeetud rahva
saadikud ! See on õige, et käesolev seadus oma 
elluviimiseks nõuab kulusid, ja põhimõtte
likult ei saaks selle vastu olla, kui öeldakse, 
et niisugused seadused peavad eelarve-komis-
jonist läbi. käima. Aga lugu on ju nõnda, et 
seadused ja määrused antakse tulevase aja 
kohta, mitte aga endise aja kohta. Sel ajal, 
kui seda seadust komisjonis arutati, oli meil 
sarnane kord, et iga komisjon otsustas kanende 
summade üle, mis seaduse elluviimiseks tarvis 
läksid, ja see põhimõte, et sarnased seadused 
ka eelarve-komisjonist läbi peavad käima, ei 
olnud siis veel maksev, vaid alles täna tõusis 
see küsimus esimest korda üles. 

Tuleviku kohta võib ka sarnase korra 
maksma panna, aga käesolev seadus on endise 
korra järgi läbi. kaalutud, sellepärast ei. saa 
õigeks pidada, et seda tagantjärele ka uue 
süsteemi järgi arutada, otsast peale hakates. 

Mis puutub rahasummadesse, mis seal 
ette nähtud, siis on komisjon kõigekülgselt 
need läbi kaalunud. Ja kui öeldakse, et rühma
des ei ole seda küllalt kaalutud ja et sellepärast 
peame eelarve-komisjoni andma, siis ei ole 
see õige. See on kaalumisel olnud küll 
rühmades ja komisjonides. See seadus on 
igivana ja on isegi mitu valitsust läbi 
elanud. (M. J u h k a m , töer: P ä r i s õ i g e!) 
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Ja rühmad on selle läbi kaalunud mitte üksi 
komisjonides, vaid ka iseseisvalt rühmades. 
Seda on kaalunud palju laiema kompetentsiga 
asutused, kui eelarve-komisjon, sellepärast 
oleks asjata käesolevat seadust anda eelarve
komisjoni. (J. V ä i n , stp: M i s n e e d 
k o m p e t e n t s e d a s u t u s e d r a h a 
l i s e k ü l j e k o h t a ü t l e s i d s i i s ? ) 

A. T õ l l a s s e p p (rhv): Tahaksin 
selle seaduseelnõu puhul ühe korduva redakt-
sioonilise puuduse peale tähelepanu juhtida. 
Omavalitsuse komisjon on seda seaduseelnõu 
arutades keeleuuenduste asjus nii. kaugele 
läinud, et see seaduse selguse mõttes soovitav 
ei ole. Mingisugustel põhjustel on täiesti 
välja tõrjutud sõna „maakond" ning asemele 
võetud sõna „maa". Minu arvates sünnitab 
see mõnedes paragrahvides tunduvaid sega
dusi. Võtame näiteks § 5, kus öeldakse: 
„Läheb III klassi või talvetee, samuti avalik 
erakulul ehitatav ja korraspeetav tee või 
jalgtee mitmest maast läbi ja tekivad nende 
klassi, või sihi määramisel lahkarvamised maa
valitsuste vahel, otsustab küsimuse lõplikult 
teedeminister". Minu arvates on raske aru 
saada, mis see „maa" tähendab. Kas tähendab 
see üksikut talumaad või maad liikide järgi. 
Sellepärast ei ole soovitav sõna „maakonna" 
asemel tarvitada sõna „maa". Sama viga 
kordub ka teistes paragrahvides. Minu 
ettepanek on, sõna „maa" välja jätta ja selle 
asemele võtta „maakond". (L. J o h a n s o n , 
stp: E g a s e e v e e l ei n ä i t a t u l u a l 
l i k a i d . ) 

J. V o i m a n (stp): On täiesti Õige, 
nagu härra kindral Soots tähendas, et alles 
viimastel päevadel üles kerkis küsimus, et 
eelarve-komisjon peaks neid seadusi aru
tama, mis eelarvega lähedalt seotud. Aga 
ma ütlen: parem on hilja kui mitte kunagi. 
Väga kahju, et lennuasjanduse seaduseelnõu 
puhul see küsimus üles ei kerkinud. Ka 
selle kohta oleks eelarve-komisjon pidanud 
oma sõna ütlema. Kui teie ei taha maanteede 
seadust anda eelarve-komisjoni, siis oleks 
seda pidanud vähemalt rahaasjanduse komis
jon kaaluma. Aga seda ei ole ka tehtud. Kui 
meie riigi eelarve arutamise puhul jätame 
eelarve-komisjoni ülesandeks ainult summade 
fikseerimise, mis seadusega kindlaks määratud, 
siis kaob üldse mõte eelarvet arutada. 
Eelarve vastuvõtmine on tähtsam küsimus, 
millega Riigikogu tegemist teeb, ja kui meie 
siin ülepeakaela summasid määrame, eelarve 
ette ära otsustame seadustega mitmeks aas
taks, siis peaks eelarve-komisjonil olema mingi
sugune sõna selle kohta öelda. Maanteede 
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seaduse vastuvõtmises ei tekita see praegu 
mingisuguseid raskusi. 

Ma juba tähendasin, et eelarve-komisjon 
peab selle seaduseelnõu kiires korras läbi aru
tama ja hea tahtmise juures võiks eelarve-ko
misjon seda teha kahe-kolme päevaga ja tule
vaks teisipäevaks oleks seadus uuesti Riigi
kogus arutamisel. Omavalitsuse komisjonis 
ei ole kunagi küsimust üles seatud, kust sea
duse teostamiseks raha saadakse. Sellest on 
küll mõned omavalitsuse komisjoni liikmed 
rääkinud, kuid kaugemale ei jõutud. Teede-
kapital moodustatakse peaasjalikult riigi eel
arves ettenähtud summadest, kuid kust need 
summad riigi eelarvesse saadakse, seda ei ole 
kuskil ette nähtud. Need väikesed maksud, 
mis maanteede seaduses ette nähtud, annavad 
õige minimaalset tulu. 

Sellepärast toetan oma ettepanekut ja 
loodan, et Riigikogu selle vastu võtab, liia
tegi, et siin tegemist ei ole sihiliku viivita
misega, vaid meie peame seda asja täieliku 
järelekaalumisega otsustama. 

J. S o o t s (põl) (fakt. märk.): Faktilise 
märkusena tahtsin tähendada, et härra Voi
man'! tänased sõnad hoopis ta tegude vastu 
käivad. Nimelt oli härra Voiman ise omavalit
suse komisjoni liige, aga seal ei nõudnud ta 
maanteede seaduse ei eelarve- ega rahaasjan
duse komisjoni andmist, kuna siis oleks paras 
aeg olnud selle nõudmiseks, kui seda tarvili
kuks oleks peetud. Kõik sotsialistliku rühma 
esindajad hääletasid komisjonis seaduseelnõu 
vastuvõtmise poolt. (J. V o i m a n, stp: H ä ä 
l e t a m e n ü ü d ka.) Praegu ütleb ta, et 
sotsialistid seadust pooldavad, aga I lugemisel 
hääletasite teie kõik vastu. Kas teie vastu-
hääletamisega siis poolehoidu avaldate? Kõik 
teie tänased sõnad käivad teie tegudele vastu. 
Ja mis teie homme teete, seda ei tea tontki. 

A r u a n d j a J. S i k k a r (lõpusõna): 
Rkl. Voiman'i ettepanek ei ole vastuvõetav 
järgmistel põhjustel: see venitaks seaduse 
arutamise pikale, ja võib olla ei oleks loota, 
et see käesoleval istungjärgul vastu jõutaks 
võtta. Kuid seaduseelnõu on üldiselt väga 
kiireks tunnustatud. Ettepaneku vastuvõt
mine oleks uue põhimõtte maksmapanemine, 
mille järgi kõik seaduseelnõud peaksid eel-, 
arve-komisjonist läbi käima, sest iga seadus 
paneb riigile teatavad kohustused peale. Praegu 
võeti vastu koolinõunikkude palgaseadus, 
selle juures ei nõutud sugugi eelarve-komisjoni 
andmist. (O. G u s t a v s o n , stp: Se 1-
l e k s on e e l a r v e s s u m m a d e t t e 
n ä h t u d . V a b ä r i g i V a l i t s u s 

p e a b n ä i t a m a t u l u d , m i s t e a t a v a 
s e a d u s e k u l u d e k a t t e k s t a r v i l i 
kud . ) 

J u h a t a j a R. P e n n o : Asun rkl. 
Voiman'i ettepaneku hääletamisele. (H ä ä-
l e t a t a k s e . ) N ä h t a v a e n a m u s e g a 
o n e t t e p a n e k t a g a s i l ü k a t u d . Asun 
seaduseelnõu pealkirja hääletamisele. (H ä ä-
l e t a t a k s e . ) N ä h t a v a e n a m u s e g a 
on p e a l k i r i v a s t u v õ e t u d . 

A r u a n d j a J. S i k k a r (loeb): 

„I. Teede liigitus. 
§ 1. Maanteed jagunevad kahte liiki: ava

likud- ja erateed. 
Avalikud teed teenivad üldhuvisid, on kõi

gile avatud ja peetakse sunduslikult korras. 
Erateed teenivad üksikute isikute ja nende 

majapidamiste huvisid, näiteks teed põllule, 
karja- ja heinamaale j.n.e., samuti ka need 
avaliku tee pealt üksikute talude, elamute või 
ettevõtete juurde viivad teed, mis üldhuvides 
ei ole tarvilikud." 

Panen ette, käesolevas paragrahvis lugeda 
„talude" asemel „talundite", sellepärast et 
eelnõus on üldiselt tarvitatud „talundid". 

J u h a t a j a R. P e n n o : Panen hääle
tamisele § 1. ühes aruandja redaktsioonilise 
parandusega. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h 
t a v a e n a m u s e g a on § 1 ü h e s re 
d a k t s i o o n i l i s e p a r a n d u s e g a 
v a s t u v õ e t u d . 

§ 2 v õ e t a k s e n ä h t a v a e n a m u 
s e g a m u u t m a t a v a s t u . 

II. Avalikud teed. 
1. Liigitus ja nende allolev maa-ala. 

§ 2. Avalikud teed jagunevad nende 
ehitamise ja korrashoidmise suhtes kahte 
jakku: a) üldkulul ja b) erakulul ehitatavad ja 
korraspeetavad teed. 

A r u a n d j a J. S i k k a r (loeb): 
§ 3. Üldkulul ehitatavad ja korraspeeta

vad klassiteed jagunevad kolme klassi: 
I klass — suurema liikumisega ja tähtsu

sega teed. 
II klass — vähema liikumisega ja tähtsu

sega teed. 
III klass — külateed. 
Üldkulul ehitatavate ja korraspeetavate 

teede hulka peale klassiteede kuuluvad veel 
talve- ja jalgteed, mis kohalikku liikumist 
hõlbustavad niihästi tee lühendamise kui ka 
parema liikumisvõimaluse mõttes. 
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T e e d e m i n i s t e r A . K e r e m : Teen 
selle paragrahvi kohta puht redaktsioonilise 
paranduse, nimelt võtta viimane lõige järg
mises redaktsioonis: „Peale nimetatud klassi-
teede kuuluvad üldkulul ehitatavate ja korras-
peetavate teede hulka veel talve- ja jalgteed, 
mis kohalikku"...j n.e. 

J u h a t a j a R. P e n n o : Aruandja on 
ettepanekuga ühinenud, see eraldi hääletami
sele ei tule. Panen § 3. ühes parandusega 
hääletamisele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h 
t a v a e n a m u s e g a on § 3 ü h e s p a 
r a n d u s e g a v a s t u v õ e t u d . 

§ 4 v õ e t a k s e n ä h t a v a e n a m u 
s e g a m u u t m a t a v a s t u . 

§ 4. Erakulul ehitatavateks ja korraspee-
tavateks avalikkudeks teedeks loetakse teed, 
mis üldkulul korraspeetavate teede pealt ta
lundite, elamute või ettevõtete juurde viivad 
ja üldhuvides tarvilikud on. Neid teid pea
vad kinnisvarapidajad, kelle talundite, ela
mute või ettevõtete juurde nad viivad, üld
huvides käimiseks ja sõitmiseks lahti hoidma. 

A r u a n d j a J. S i k k a r (loeb): 
„§ 5. I klassi teed määrab kindlaks Vaba

riigi Valitsus teedeministri ettepanekul, ära 
kuulates vastavate volikogude arvamisi ja ette
panekuid. 

II klassi teed määrab kindlaks teedeminis
ter, ära kuulates vastavate maavolikogude 
arvamisi ja ettepanekuid. 

III klassi ja talveteed määrab kindlaks 
maavalitsus, ära kuulates vastavate vallavoli
kogude arvamisi ja ettepanekuid. 

Avalikud erakulul ehitatavad ja korras-
peetavad teed ja jalgteed määrab kindlaks 
vallavolikogu vallavalitsuse ettepanekul. Läheb 
mõni seesugune tee mitmest vallast läbi, või 
tekivad tee määramisel lahkarvamised, siis 
otsustab küsimuse lõpulikult ühe asjaosalise 
ettepanekul maavalitsus. 

Läheb III klassi või talvetee, samuti ava
lik erakulul ehitatav ja korraspeetav tee või 
jalgtee mitmest maast läbi ja tekivad nende 
klassi või sihi määramisel lahkarvamised maa
valitsuste vahel, otsustab küsimuse lõpu
likult teedeminister." 

Panen ette, võtta 1. lõikes sõna „voli-
kogude" asemele „maavolikogude" ja 5. lõi
kes sõna „maast" asemele sõnad „maa piirist". 

J u h a t a j a R. P e n n o : Aruandja pa
randused on redaktsioonilised ja eraldi hää
letamisele ei tule. Panen § 5. hääletamisele 
ühes redaktsiooniliste parandustega. ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a v a e n a m u s e g a 
on § 5 v a s t u v õ e t u d . 

A r u a n d j a J. S i k k a r (loeb): 
§ 6. Teed, mis enne käesoleva seaduse 

maksmahakkamist olid avalikud teed ja käes
olevas seaduses ettenähtud klassi ega liiki 
üles ei võeta, ei tohi maaomanikud, kelle 
maast sarnased teed läbi lähevad, sulguda 
ega kitsendada ilma vastava maavalitsuse 
loata. Maavalitsus sulgumisloa andmisel kuu
lab ära vastavate vallavolikogude arvamise. 
Sarnased, käesolevas seaduses ettenähtud klassi
desse või liikidesse mittekuuluvad teed on 
kõigile avatud. 

J. S o o t s (põl): Teen ettepaneku, § 6-da 
lõpp täiendada järgmiselt: „ja peetakse korras 
kasutajate poolt vabatahtlikult tarviduse järgi." 
See ettepanek võeti komisjonis II lugemisel 
vastu, kuid III lugemisel kustutati jälle 
maha, et see olla iseenesest arusaadav, ja 
et kedagi teist ei saa sundida tegema teed, 
mis klassitee ei ole ja mida ta ei kasuta, vaid 
kes sarnast teed kasutab, peab seda ka vaba
tahtlikult korras hoidma. Kuid seda para
grahvi lähemalt järele vaadates ei ole see 
küsimus siiski selge, ja selguse mõttes teen 
ettepaneku. 

J. V o i m a n (stp): Ma ei saa õieti aru, 
mida härra kindral Soots oma ettepanekuga 
tahab kätte saada. Kas ta tahab kätte saada 
seda, et maaomanikud, kelle maast eratee 
läbi läheb, ei ole kohustatud seda korras pidama. 
Kuid sarnast ettepanekut ei või vastuvõeta
vaks pidada, sellepärast vaidlen härra Soots 'i 
ettepaneku vastu. 

J. S o o t s (põl): Kui härra Voiman minu 
ettepanekule vastu vaidleb, siis ta peab näi
tama, kes neid teid vana redaktsiooni järgi 
korras peab. Meil ei ole mingisugust seadust 
selle kohta, et kui tee läheb kellegi krundist 
läbi, et siis krundiomanik seda korras peab 
pidama. Ja ennem on see ka nõnda olnud, 
et sarnast teed peab korras see,kes seda kasutab. 
See parandus on ainult selguse mõttes tar
vilik, tegelikult aga teisiti olla ei saagi. 
(J. V õ i m a n'i, stp v a h e 1 h ü ü e.) Kelle 
krundist tee läbi läheb, sel ei ole sugugi 
mingisugust huvi ega kohustust seda teed 
teha, kui ta seda ei kasuta. (J. V o i m a n, stp: 
T a p e a b k o r r a s p i d a m a . ) Ei ole 
sugugi nõnda, mingi seadus ei nõua seda. 

A r u a n d j a J. S i k k a r (lõpusõna): 
Komisjoni nimel härra Soots'i ettepanekuga 
ühineda ei saa sellepärast, et see ettepanek 
oli komisjonis arutamisel ja lükati seal ta
gasi põhjendusega, et kui meie võtame käes
oleva paragrahvi selle parandusega vastu, 
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siis ei saa nende teede korrashoidu kuidagi 
korraldada. Meie võtame siis igasuguse aluse 
ära kas või teedekapitali arvel seda korral
dada, kui tarvis on. 

J u h a t a j a R. P e n n o : Hääletamisele 
tuleb rkl. Soots'i parandus-ettepanek. (H ä ä-
l e t a t a k s e . ) Poolt on 24, vastu 26 häält, 
s e e g a on e t t e p a n e k t a g a s i l ü k a 
t u d . 

Hääletamisele tuleb § 6 komisjoni poolt 
esitatud redaktsioonis. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
N ä h t a v a e n a m u s e g a o n § 6 v a s t u 
v õ e t u d . 

A r u a n d j a J. S i k k a r (loeb): 
§ 7. Teede laiuseks määratakse, arvates 

tee pealispinda kaldast kaldani, ilma nõlvadeta 
ja kraavideta: 

I klassi teedel vähemalt 8 meetrit; 
II klassi teedel vähemalt 6 meetrit; 
III klassi teedel vähemalt 4 meetrit. 
Erakulul ehitatavate avalikkude ja samuti 

talveteede laiuseks arvatakse vähemalt 4 meet
rit, jalgteede laiuseks 3/4 meetrit. 

A. L a u r (as): Minu ja meie rühma 
arvates on mõned klassiteed liiga laiad ka
vatsetud võtta. Nimelt on I klassi teed vä
hemalt 8 meetrit, II klassi teed — 6 meetrit. 
Minu ettepanek oleks: võtta I klassi teed 
7 meetrit, II klassi teed — 5 meetrit, kuna 
III klassi teed võiksid jääda 4 meetri laiuseks, 
ja seda sellepärast, et 4 meetrit, mis umbes 
13 jalga, on küllaldane laius koormate üks
teisest möödapääsemiseks. Teised teed võiksid 
kahtlemata kitsamad olla. 

J. S o o t s (põl): Kõigepealt tahaksin 
ära märkida, et see paragrahv redaktsiooni-
liselt natuke teistsugune on, kui teiste 
maade teedeseadustes. Meil tahetakse teede 
laiuses talitada teisiti, kui seda mujal tehakse. 
Harilikult määratakse ära, et teel peab olema 
teatud kindel laius. Meie seaduses aga ei 
ole seda teed käidud, vaid on ainult kindlaks 
määratud tee laiuse miinimum, kuna aga 
keskmine laius, kui ka laiuse maksimum 
on määramata, ulatugu kas või poole verstani. 
Sarnane redaktsioon on üldse ebakohane. 
Teie võite nüüd, kui lusti selleks, teed laien
dada kas või 8000 meetrini. Kuid mina arvan 
siiski, et sellel olulist tähtsust ei ole. Vaevalt 
leidub meil maavalitsust või teedeministrit, 
kes hakkaksid 8000 meetri laiust teed tegema, 
kuigi see paragrahv selles redaktsioonis vastu 
võetakse. ( C h r . K a a r n a , töer: L e n n u 
v ä g i t e e b l a i e m a d t e e d vee l ! ) 

Lennuvägi neid teid ei tarvita, temal on 
platsid, tema tee läheb õhku mööda. 
(J. V ä i n , stp: E e s t i l e n n u v ä g i s õ i 
d a b m ö ö d a m a a d k ü l l ! ) Härra 
Laur tähendas ka, et mõned normid ole
vat natuke laiad. Mina juhin tähelepanu 
sellele, et peale selle miinimumlaiuse, mis 
selles paragrahvis ette nähtud, peavad teed 
I meeter seaduses ettenähtud normidest veel 
laiemad olema, nimelt kummaltki poolt 
Y2 meetrit. Tähendab, selle paragrahvi 
normid käivad õieti pealispinna laiuse 
kohta. Selle redaktsiooni järgi on I klassi 
teed vähemalt 8 meetrit laiad, see on 4 sülda, 
II klassi teed — vähemalt 6 meetrit, s. o. 
3 sülda ja III klassi teed — külateed — vähe
malt 4 meetrit, s. o. 2 sülda, ja neile nor
midele tuleb siis 1 meeter juurde lisada. 
Meie teame väga hästi, et suurem hulk teedest 
on tegelikult neist normidest kitsamad. Ainult 
suured traktid, näiteks Tallinnast Narvani 
või Pärnuni, on ka tegelikult nii laiad. 

Minul oli juhus vaadata I klassi teed, mis 
läheb Tõrvast Pärnu. See ei ole kitsastel 
kohtadel kahte süldagi lai. Mis mõte on 
siis 8-meetrilist normi vastu võtta? Mis 
teie sellega kätte saate? Võtate ainult asjata 
hulk maad teede alla. 

Teiseks muutub teetegemine selle läbi 
raskeks. Ega laiad teed alati head ei ole. Ma 
olen näinud Leedumaal laiu teid, nõndani
metatud Katariina trakte, nad on väga laiad, 
kuid ei ole suudetud neid kunagi korras 
pidada. Hiinamaal on samuti laiad teed, Jaa
pani sõja ajal oli mul võimalus neid näha. 
Aga mis kasu sellest oli? Neid ei jõutud korras 
pidada. Sellest ei ole mingisugust kasu, et 
III klassi teed nii laiad on. Vanade vene
aegsete normide järgi peavad nad laiad olema 
10 jalga, see on 3 meetrit, kuid tegelikult on 
kitsamad, ja kui teine vastu juhtub tulema, 
siis ei saa muidu mööda, kui üks peab teelt 
kõrvale minema ja katki pole midagi. Talveteed 
on veel kitsamad. Ka I klassi teed on talvel 
ainult reejalase laiused, ja kui teine vastu juhtub 
tulema, siis peab tingimata tee kõrvale lumme 
pöörama, olgugi et teealune maa laiem on. 
( A r u a n d j a J. S i k k a r : A g a k u h u 
s i i s m i n n a , k u i n i i k i t s a s on?) 
Tee kõrvale muidugi. Meil aga nõutakse juba, 
et talised heinamaateed peavad 4 meetrit, see 
on 2 sülda laiad olema. Mis tarvis seda? 
Vist on see selleks tarvilik, et maaomanikkudele 
rohkem maksta. (M. J u h k a m , töer: E g a 
t a l m u u d m õ t e t ole!) Ega keegi ei 
saa ikkagi laiemalt sõita, kui reejalas on. 
( H u l g a l i s e d v a h e l h ü ü d e d . — 
V a h e l h ü ü e : S i i s p e a b k õ r v a l e 
m i n e m a v õ õ r a m a a p e a l e . ) Teie 
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olete saanud teetegemise servituudi, ja kas 
see talvetee natuke kitsam või laiem on, 
see midagi ei tähenda, ega teie talvetee jaoks 
ometi maad võõrandama ei hakka. Talvetee 
jaoks võetakse ainult maakasutamise õigus 
talvel, suvel kasutab seda maaomanik. 

Minu ettepanek oleks järgmine: maha 
võtta kõigist neist normidest 1 meeter, ja selle
pärast kolmandast reast alates muuta tekst 
järgmiselt: „I klassi teedel vähemalt 7 meetrit, 
II klassi teedel vähemalt 5 meetrit, III klassi 
teedel vähemalt 3 meetrit. 

Erakulul ehitatavate avalikkude ja samuti 
talveteede laiuseks arvatakse vähemalt 3 meet
rit." 

Lisan veel juurde, et § 2. järgi pannakse 
niikuinii 1 meeter juurde, ja vahe on ainult see, 
et pealispinna normid hakkavad maksma alus
pinna kohta. (Vahelhüüe pahemalt poolt.) 
Ega ma ei hakka paragrahvi ümber konstru
eerima. On niisugune konstruktsioon vastu 
võetud, siis võib see ka jääda, kuid muudame 
normid. 

Juhataja R. P e n n o : Korra mõttes tegi 
rkl. Soots ettepaneku, hääletada eraldi see 
osa, mis on ühine rkl. Lauri ettepanekuga, 
see on I ja II klassi teede laiuse kohta. 

Teedeminis ter A. K e r e m : Austatud 
Riigikogu liikmed! Kui siin toas seaduses 
ülesvõetud teede laius välja mõõta, siis paistab 
tee õige lai. Oleks aga tarvis mõõdurihma 
tarvitada harilikul maanteel. Oma kogemustest 
võin öelda, et mõni aeg tagasi Tartumaal, kus 
oli uus II klassi tee valmis ehitatud, paistis 
minule isiklikult see liiga kitsana. Ma küsi
sin oma insenerilt: miks on tee nii kitsas ? 
Minule vastati, et see on harilik 6 meetri 
laiusega II klassi tee. Looduses paistab sar
nane tee võrreldes kitsana. Kui seda teed veel 
5 meetri peale kitsendada, siis ei vastaks see 
kaugelt ka meie nõuetele. Praegused maanteed, 
mis esimesse klassi kuuluvad, on üksikutes 
kohtades õige kitsad. Kui vaatlemisele võtame 
Tallinna ja Narva vahelise tee, mis ka esi
messe klassi kuulub, ja vaatame, missugune 
on liikumine sellel teel, siis näeme, et seal 
mõned osad teest on isegi rohtunud, tä
hendab, seal elavat liikumist ei ole. Tulevi
kus, kui uute klassiteede määramine ette võe
takse, need rohtunud kohad loodetavasti 
enam esimese klassi teede hulka ei arvata, vaid 
teise või isegi kolmanda klassi hulka. 

Kui kolmanda klassi teid vaadata, mis on 
natuke alla kahe sülla laiad, siis näeme, et kui 
need teed oleksid veel kitsamad, siis kaks 
heinakoormat teineteisest mööda ei pääse. 

Arvan, sarnased teed ei peaks meie ideaal 
olema. 

Esimese klassi teed on 8 meetrit laiad 
kavatsetud, see on võetud nõlvast nõlvani. 
Pealisehitused tehakse harilikult väiksemad, 
kuskil ei ole nad nii laiad kui teepiir. Ma 
arvan, kui maanteede olukord tõuseb ja lii
kumine suureneb, tulevad pealisehitused kind
lasti laiemaks teha, ja mõnel pool tehakse pea
lisehitused isegi !•—8—10 meetrit laiad. Sa
muti tuleb keerude kohal teepiirkonda varsti 
laiemaks teha. Ei ole põhjust seaduses fik
seerida seda normi, mida meie praegu nor
maalseks ei pea. Kui kõik teed nii laiad ei 
ole, siis näeb § 11 ette, et neid võib laiendada, 
ja tarvilikul korral ka kitsendada. Peame 
ettevaatlikud olema, et meie oma teid liiga 
kitsaks ei raja, sest pärastine teede laienda
mine on väga kallis, sest kui siis tarvis teid 
laiendada, tuleb kallist maad võõrandada. 
Praegu aga see osa maast, mis läheb maan
teede alla, ei tee kuigi suurt kapitali välja, 
pärastiste laiendamiste juures võib aga see 
suurt kapitali nõuda. 

J. Vä in (stp): Lugupeetud Riigikogu liik
med ! Härra minister käsitas maanteede laiust 
peaasjalikult veoriistade seisukohast. Meil 
on aga üks küsimus jäetud nähtavasti vist 
omavalitsuse komisjonis kahe silma vahele, 
ega ole seda ka siin käsitatud. Meie maavalit
sused võtavad praegu ka mootor- ja jalgratas
telt makse, kuid seniajani ei ole mingisugust 
hoolt ega kulu selleks kantud, et ligikaudugi 
nende sõidukite jaoks teid korraldada. Tea
tavasti on aga kruusaga parandatud teed sügi
sel ja talveti harilikult sarnases seisukorras, 
et kehvemad inimesed, kes hobust ei pea, jalg
rattaga läbi ei pääse. Sellepärast peaks olema 
peale selle laiuse, mis harilikult vankritele 
tarvis, veel paar jalga vähemalt, kui mitte 
rohkem, maanteed laiemad. Oleks tarvis vaid 
mõlemale poole teed väike riba jätta jalg
rattaga sõitjate jaoks. 

Mis puutub neisse piiridesse, mis ette näh
tud 8, 6 ja 4 meetriga, siis ei või ma 8 meetri 
kohta oma nähteid tuua. Küll on aga minu 
kodukohas tehtud Võhma-Põltsamaa tee, selle 
pind on 6 meetrit. 6 meetrit suureks pidada, 
nagu härra Soots seda arvab ja ettepaneku teeb, 
5 meetri peale vähendada, seda ma ei poolda. 
See teeks neil teil liikumise väga raskeks. 
5 meetrit teeks umbes 161/2 jalga. Kuid ras-
keveoautod võivad oma laiuses ollakuni 10 jalga, 
kui koorma pärast küljed välja vajunud. 
(Vahelhüüe paremalt poolt.) Teie näete 
neid linnas ainult Vene turul ja laiadel täna
vatel ja sellepärast ei ole see nii tähelepandav. 
Igatahes tuleb neil raskeveoautodel mõõt 
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ühest küljest teise üle 9 jala. Niisugust kahte 
veoriista sarnase 5-meetrilise tee peal ükstei
sele vastu saata on peaaegu võimata. Ehk 
need võivad üksteisest mööda sõita, kui sõi
davad kivireast väljapoole. (M. Mart inson, 
põl: Nad sõidavad praegu ka.) Sõidavad 
sellepärast, et tee on kitsas. Ei ole ju põhjust 
oletada, et autojuhid sõidaksid asjata teravate 
kivide peale. 

Samuti tuleks arvesse võtta, kui näiteks 
heinakoormad vastumisi juhtuvad. Härra 
Soots ütleb, et nad võivad minna siis põllu 
peale ja seega teineteisest mööda saada. Aga 
mis teevad nad seal, kus põllu ja tee vahel 
kraav? (Vahelhüüe.) Meie saame sellest 
üle niisamuti, kui linnades on üle saadud, kus 
hobused enam auto ees ei kohku. Tulevikus 
langeb hobuste hirmumise küsimus ära ja tuleb 
rehkendada ainult auto laiusega. 

Mis puutub heinakoormatega teineteisest 
möödapääsemisesse, siis pean ütlema, et teed 
tehakse meil ümarikud, ja kui tee laiusest ei 
jätku, siis libiseb koorem. (Vahelhüüe.) 

Siis veneaja sõidukid. Härra Soots teab, 
et veneaja sõidukid on hoopis teistsugused ja 
neid ei saa võrrelda praeguste sõiduriistadega. 
Vene ajal oli sõiduk 2% jalga lai, ning kui 
sellega sõideti, siis istuti selgadega üksteise 
vastu. Praegusel ajal on sõiduriistad aga hoopis 
teised, ja sellepärast ei saa ka siin võrdluseks 
tuua Vene omi. 

Mis puutub ettepandud 4 ja 6 meetri teede 
vahendamisse, siis on see vastuvõtmatu. Vahe 
laiuses, mis esimese ja teise klassi teede vahel, 
on kunstlik vahe. Linnast linna sõidavad kõik 
raudteega. Näiteks kui vaadata maanteed, 
mis läheb üle Vastmõisa Pärnu peale, siis on 
see I klassi maantee, aga sel on rohi peale kas
vanud. Ja rohi on sinna peale kasvanud selle
pärast, et raudtee kõrval maanteed ei tarvi
tata. II klassi maantee aga, mis toob Taga
maalt raudteevaksali välja, Põltsamaa-Võhma 
vaheline tee, peaks olema laiem, sest seda tarvi
tatakse palju. Nii et laiuse määramisel I ja II 
klass ei tarvitse sugugi olla mõõduandev. 
Võiks seal laiust juurde lisada, kus tarvis on, 
aga kitsamaks ei tohiks kuskil võtta. 

J. V o i m a n (stp): Ma juhiksin tähele
panu ühele asjaolule: nimelt käesoleva para
grahviga ei laiendata klassiteid, vaid uusi teid. 
Praegu olemasolevaid teid võib laiendada ainult 
siis, kui selleks tungiv tarvidus. Ja seda ot
sustab vastav maavolikogu või maavalitsus, 
kumb — ma ei mäleta täpselt. 

Tuleviku jaoks peame igatahes teed laie
mad tegema. Vene ajast oleme meie ammu üle 
kasvanud. Meie peame arvestama oma olu
dega ja nõuetega, peame arvestama tuleviku 

liikumisvahenditega. Maanteede seadus ei 
ole ühe ega kahe aasta peale antud, vaid paljude 
aastate peale, ja teed ehitatakse mitte ühe-kahe 
aasta jaoks, vaid elupäevadeks. Ja sellepärast, 
kuna liikumine ikka kasvab, ei või meie teha 
nii kitsaid teid, kui Vene ajal, vaid peame arves
tama praeguse ajaga. Sellepärast vaidlen ma 
härrade Soots'i ja Lauri ettepanekute vastu. 

L. J o h a n s o n (stp): Mina palun härra 
Soots'i parandust I, II ja III klassi kohta 
eraldi hääletada. 

K. T a m m (põl): Pean tähendama, et 
need ettepanekud, mis siin tehtud rkl-te 
Soots'i ja Lauri poolt, on isegi ajalooliselt 
põhjendatud. 1797. a. sõitis läbi Liivimaa selle
aegne Vene keiser Paul. Ta ei sõitnud jalg
rattal, vaid sõitis laia sõiduriistaga, veel laiema 
sõiduriistaga, kui seda on auto, ja ta leidis 
sel korral, et Liivi- ja Kuuramaal kõige pare
mad teed on, nii laiuse kui ka muus mõttes. 
Ta nõudis, et Liivimaa kubermangud Vene
maale andmed andma pidid, kuidas Liivimaal 
teedetegemise kord on. Vene senati kaudu 
nõuti andmed, mis Peeterburi saadeti, ja neist 
andmetest selgus, et kõige suurem teede laius 
Liivimaal, see tähendab stolbovõje ja glavnõje 
doroogi laius oli 12 Rootsi küünart või Vene 
mõõtudes 10 arssinat 1% verssokki, see on 
S1/^ sülda, mis on vähem kui 7 meetrit. Selle 
laiusega saadi väga hästi hakkama ja Liivimaa 
teede laiust asetati kõigile Vene kubermangu
dele eeskujuks ja nõuti, et teed saaksid nii 
korraldatud. 

Mis puutub sellesse, et külavaheteed ei 
võiks olla alla 3 meetri laiused, siis peaksin 
selle kohta tähendama, et Põhja-Eestis pandi 
1905. a. teede laiuse kohta maksma uuem 
määrus maapäeva otsusega, mida seni muude
tud ei ole ja mis selleaegse kuberneri Lopuhin'i 
poolt alla kirjutatud. Selle määruse § 2. punkt 
6. järgi ei tohtinud teise järgu teede, see on 
külavaheteede laius olla alla 10 jala. Määruse 
tekst on järgmine: Shirina pobotschnõh 
tserkovnõh dorog ne dolshna bõtj menjshe 
10 futov. Nii et härra Soots'i ettepanek ei 
ole võetud Venest, vaid neist määrustest, mis 
Põhja-Eestis maksvad. 

A. L a u r (as): Mis puutub kartusesse, et 
teed vast liiga kitsad saaksid, kui võetakse 
I klassi teede laiuseks 8 meetri asemel 7 ja 
11 klassi teedel 6 asemel 5, siis ei ole see mille
gagi põhjendatud, sest ettepanekus on öeldud, 
et laius on vähemalt 7 ja vähemalt 5, nii et 
kui asjatundjad leiavad, et tarvilik on teha 
laiemad teed, kui seaduses ette nähtud, siis 
võib seda ju ka teha. Võib 6, 7, 8 või 9 meetri 
laiused teed teha, nii kuidas vajadus nõuab. 
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Mis puutub kolmanda klassi teedesse, siis 
tähendan, et kohalikkude vedude, nagu heina
veo puhul on vaja, et tee laius oleks 13 jalga, 
4 meetrit. Üksikutel juhtudel saaks ka vähe
maga läbi, ja nimelt siis, kui teed lähevad 
elamute ja talundite juurde. Nii võiksid mõned 
teed tõepoolest kitsamad olla, kuid komisjon 
ei ole siin vahet teinud nende teede vahel, 
mis viivad elamute juurde, ja nende vahel, 
mis viivad meiereide ja tööstusettevõtete juurde. 
On selge, et viimased alla 4 meetri laiad ei 
või olla, sest seal tulevad ette suurte koormate 
veod. (J. Soots, põl: Kuidas talveteede 
laiusega on?) See on lõpuks ükskõik, kui 
laiad need on, sest tegelikult kujunevad nad 
nii laiaks, kui tegelik tarvidus seda nõuab. 
Teinekord on talvetee kõigest 1 meeter lai, 
aga kui tuleb teine koorem vastu, siis on 
ikkagi vajadus nelja meetri laiuse tee järele. 

J. Vä in (stp): Härra Tamm tõi slaavlaste 
teede kohta väga kaugest minevikust ajaloo
lisi andmeid ette. Ajalugu räägib, et slaavlased 
teisiti, liikusid kui meie inimesed. Sellest 
ajast on meile tuntud „gusinõi marsh", kus 
üks läks tingimata teisele järele. Selle tõttu 
võis tee olla äärmiselt kitsas. Seega ajaloo 
najal meie juures teede laiust määrata ei või, 
kuna meie inimesed armastavad kõrvuti käia. 

Mis puutub sellesse, kui suured olid keis
rite tõllad, kui nad mööda maanteed liikusid, 
mille kohta ka ajalugu andmeid annab, siis 
ei tarvitsenud olla keiser, vaid väiksemagi 
ülemuse eest ajas politsei hariliku sureliku 
linna tänavalt ja maanteelt minema. Ajaloo
lisel Vene ajal aeti talumees ja iga teine, keda 
ühise sõnaga „vsjakaja svolotsh" nimetati, 
teelt kõrvale, kui ülemus tuli. 

Juhataja R. P e n n o : Rkl. Väin, palun 
niisuguseid sõnu mitte tarvitada. 

J. Vä in (stp): Ma tarvitan veneaegseid 
sõnu. Seega oli tee ainult Vene keisri ühe 
tõlla jaoks. Kaks keisrit vastamisi tulla ei saa
nud, sest üks suri ikka enne ära, kui teine 
troonile pääsis. 

Aruandja J. S i k k a r (iõpüsõna): Oma
valitsuse komisjoni nimel ei saa ühineda rkl. 
Lauri ja rkl. Soots'i ettepanekutega. Neid ette
panekuid arutati omavalitsuse komisjonis ja 
seal leiti, et tuleb jääda selle laiuse juurde, 
mis käesolevas seaduseelnõus on ette nähtud. 
Arvati, et võib olla tulevikus suuremate mehaa
niliste liikumisvahendite tõttu tuleks muidu 
ehk teed ümber ehitama hakata, mis kulukaks 
läheks. 

Juhataja R. P e n n o : Asun rkl. Soots'i 
ettepaneku I osa hääletamisele — I klassi tee
del vähemalt 7 meetrit — 8 meetri asemel. 
(Hääletatakse.) Nähtava enamusega 
on ettepanek vastu võetud. 

Asun rkl. Soots'i ettepaneku teise osa 
hääletamisele — II klassi teedel vähemalt 
5 meetrit — 6 meetri asemel. (Hääleta
takse.) Poolt on 20 häält, vastu — 33 häält, 
seega on ettepanek tagasi lükatud. 

Asun rkl. Soots'i ettepaneku III osa hääle
tamisele — III klassi teedel vähemalt 3 meet
rit — 4 meetri asemel. (Hääletatakse.) 
Nähtava enamusega on ettepanek tagasi 
lükatud. 

Asun rkl. Soots'i ettepaneku lõpuosa hääle
tamisele — Erakulul ehitatavate avalikkude ja 
samuti talveteede laiuseks arvatakse vähemalt 
3 meetrit. (Hääletatakse.) Poolt on 23, 
vastu— 33 häält, seega on ettepanek ta
gasi lükatud. 

Rkl. Lauri ettepanek otsustati rkl. Soots'i 
ettepaneku vastavate osade hääletamisel. Asun 
paragrahvi hääletamisele ühes vastuvõetud 
parandusega. (Hääletatakse.) Nähtava 
enamusega on § 7 vastu võetud. (Hüü
ded: Lõpetada!) On ettepanek, lõpetada 
koosolek. (Hääletatakse.) Nähtava 
enamusega on ettepanek vastu võetud. 

Lõpetan koosoleku. 

Koosolek lõpeb kell 14.10 min. 

Algkirjale alla kirjutanud: 

Riigikogu abiesimees M. Martna. 

Abiesimees R. Penno. 

Abisekretär O. Liigand. 
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